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k schrijf dit voorwoord half april vanuit 

mijn home-office. Niet alleen de 1,7 

miljoen mensen met een handicap 

kunnen geen gebruik maken van de 

prachtige sportfaciliteiten in ons land, 

maar ook 17 miljoen mensen zitten op 

de bank. Achter de geraniums. Omdat 

de sportfaciliteiten dicht zijn. Gesloten 

in het kader van onze intelligente lockdown. 

Het is een rare tijd, een treurige tijd. Alles staat stil. 

Corona – of COVID-19 – zet een dikke streep door ons 

plezier, vooral ook ons sportplezier. Opeens ervaart 

iedereen barrières: het gemis van makkelijk sporten, 

van je fit voelen en van sociale contacten. Iedereen 

ervaart belemmeringen – en is solidair met elkaar.

Een Nederland dat solidair is met elkaar: dat is 

wat we willen. Daarom ben ik ook optimistisch en 

IEDEREEN ERVAART BARRIÈRES

VOORWOORD

I
Nike Boor, directeur

zal ik me, samen met ons team van Fonds 

Gehandicaptensport, blijven inzetten om sporten 

voor mensen met een handicap mogelijk te 

maken. Ook als de wereld er straks misschien 

anders uitziet. Ook als we het straks in een 

‘anderhalvemetersportsamenleving’ moeten doen. 

Wat dat precies wordt? Hoe sporten er dan uitziet? 

Wie weet wat er nog allemaal ontwikkeld wordt. 

Dat het anders wordt, is zeker.

Maar dan denk ik ook aan de veerkracht en 

creativiteit die ervoor hebben gezorgd dat we 

als Fonds Gehandicaptensport dit jaar onze 45e 

verjaardag vieren. Een reis met hoge bergen 

en soms diepe dalen. Diezelfde veerkracht en 

creativiteit, gesteund door onze niet te beteugelen 

passie om sporten voor iedereen mogelijk te 

maken, zijn de middelen om ons doel te realiseren: 

in 2030 moet sporten voor iedereen met een 

handicap de normaalste zaak van de wereld zijn.

We hebben nog tien jaar.



ONZE CUSTOMER JOURNEY: EEN BEELD DAT 
IN ÉÉN OOGOPSLAG DUIDELIJK MAAKT WELKE 
BARRIÈRES NAAR SPORT ER ZIJN VOOR 
MENSEN MET EEN HANDICAP, VAN 
NIET-ACTIEF NAAR ACTIEF SPORTEN.
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Nog tien jaar, maar ook sléchts tien jaar. Daarom 

hebben we de wens om versneld barrières te slechten 

die mensen met een handicap ervaren op weg naar 

sporten. En oplossingen te bedenken voor die 

barrières. Samen met het Mulier Instituut is er in het 

laatste kwartaal van 2019 onder onze doelgroepen 

onderzoek gedaan naar hun sportbehoeften. Een 

onderzoek met prachtige inzichten. De uitkomsten 

én onze oplossingen zouden we in april, ter 

gelegenheid van ons 45-jarig bestaan, aanbieden aan 

het Ministerie van Volksgezondheid, Wetenschap en 

Sport (VWS) en aan de Eerste en Tweede Kamer. 

Een onderzoek dat ook moet gaan dienen als input 

voor de nieuwe verkiezingsprogramma’s voor de 

Tweede Kamerverkiezingen in maart 2021. Alles 

stond in de steigers, maar COVID-19 haalde even een 

streep door dat plan.

Kennis en inzicht in onze doelgroep zijn van essentieel 

belang. Zo hebben we in november 2016 – voor de 

start van ons platform Uniek Sporten – een onderzoek 

gedaan naar de barrières en behoeften bij mensen met een 

handicap. Hieruit is onze customer journey gedestilleerd: 

een beeld dat in één oogopslag duidelijk maakt welke 

barrières naar sport er zijn voor mensen met een 

handicap, van niet-actief naar actief sporten. Die journey, 

die kennis en inzichten, hebben Uniek Sporten gebracht 

waar het nu staat.

Het tweede onderzoek nu is uniek. Het representatieve en 

grootschalige internetpanel van marktonderzoeksinstituut 

GfK heeft een steekproef gehouden onder 

honderdduizend panelleden die bij een screening 

aangaven zelf een lichamelijke beperking te hebben, 

of een kind met een beperking. Daaruit zijn duizend 
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respondenten gekozen en daarbinnen weer vijf 

segmenten:

1.  kinderen met een lichamelijke beperking;

2.  volwassenen (18-80 jaar) met een motorische 

 beperking;

3.  volwassenen (18-80 jaar) zonder 

 mobiliteitshulpmiddel; 

4.  mensen met een auditieve beperking;

5.  mensen met een visuele beperking.

Samen met onze trouwe supporters en 1%FairShare®-

partners onderzoeken we, als één team, hoe de behoeften 

van de doelgroep vanuit segmenten omgezet kunnen 

worden in oplossingen. Ondertussen werken we ook 

al door aan de oplossingen in de vorm van services 

zoals de Uniek Sporten Online Personal Trainer 

(thuissporten), Uniek Sporten Crowdfunding 

(voor verenigingen en bonden) en een optimalisatie 

en landelijke uitrol van de Uniek Sporten 

Sporthulpmiddelenuitleen. 

Het onderzoek en de oplossingen zijn alsnog half 

mei gepresenteerd aan de woordvoerders Sport 

van de Eerste en Tweede Kamer in een digitale 

meeting. Begin juni zijn tijdens het Algemeen 

Overleg Sport de vragen schriftelijk ingediend door 

de woordvoerders Sport. Tijdens de productie van 

dit Jaarverslag is er nog geen duidelijkheid over de 

resultaten van deze extra parlementaire aandacht. 

Voor nu neem ik u graag mee terug naar 2019.

Nike Boor, directeur Fonds Gehandicaptensport
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REPORTAGE

ERIK 
SCHERDER

Officieel is professor doctor 
Erik Scherder hoogleraar in de 
klinische neuropsychologie, maar 
misschien is beweegprofessor 
voor hem wel een betere titel. 



 FGS jaarverslag 2019 | 11

ERIK 
SCHERDER

REPORTAGE



“STILZITTEN 
IS HET 

NIEUWE 
ROKEN. DUS 
BEWEEG!”
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Wie Erik Scherder heeft gesproken, zal zich 

naast een hoop kennis nóg iets herinneren: 

de bevlogenheid van de hoogleraar. Zelfs als 

het over de biologische eigenschappen van 

onze hersenen gaat, waarbij de ingewikkelde 

termen om je oren vliegen. Dat bewegen en 

kennis onlosmakelijk met elkaar verbonden 

zijn, is op basis van de fysieke eigenschappen 

van onze hersenen al te verklaren, leert hij me: 

“Systemen in onze hersenen die ervoor zorgen 

dat we kunnen bewegen, hebben enorme 

overlap met onze cognitieve systemen. Als 

we complexe bewegingen maken, gebruiken 

we bijvoorbeeld dezelfde systemen als voor 

rekenen en taal. En het gedeelte van onze 

hersenen dat een belangrijke rol speelt bij 

ons geheugen – de hippocampus – gebruiken 

we ook om door een ruimte te navigeren. 

Omgekeerd geldt hetzelfde: de gebieden die 

we vooral gebruiken voor onze motoriek, 

leveren ook een bijdrage aan onze cognitieve 

systemen.”

Bewegen heeft op meerdere manieren een positieve 

invloed op onze hersenen. Erik vertelt: “Door te 

bewegen, gaat ons hart sneller kloppen en dus stroomt 

ons bloed sneller. Die betere doorbloeding zorgt weer 

voor een stofje waardoor onze bloedvaten verwijden. 

En dat is weer nodig voor betere verbindingen in onze 

hersenen. Ook worden de hersenen door te bewegen 

beter gevoed. Bewegen is dus écht een verrijking van 

ons centrale zenuwstelsel. Ons geheugen verbetert, 

problemen oplossen gaat makkelijker, we denken 

sneller. Kort samengevat: ons brein gaat van bewegen 

gewoon beter werken.”

Inspanning
En het mag geen verrassing zijn, maar hij wil het toch 

even gemeld hebben: dat geldt voor iedereen: jong, 

oud, dik, dun, met of zonder handicap. “Ja, echt: het 

geldt voor iedereen. Ook als je moeilijk loopt, of zelfs 

helemaal niet loopt. Ik heb veel contact met kinderen 

met een handicap; ook kinderen die in een rolstoel 

zitten. Die vraag ik weleens: kun je met die rolstoel de 

heuvel op? 

– Ja, natuurlijk!

Doe je het weleens?

– Eh, nee.

‘Nou, dóé het eens’, zeg ik dan! Het gaat er niet om of 

je nou heel gecoördineerd loopt of niet, of dat je je in 

een rolstoel voortbeweegt of lopend. Het gaat om de 

hartactie, de inspanning, de moeite die je erin stopt.”

En eigenlijk durft Erik daarom wel te zeggen dat 

ERIK SCHERDER
HOOGLERAAR IN DE KLINISCHE NEUROPSYCHOLOGIE
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bewegen júíst voor mensen met een handicap belangrijk 

is: “Iemand met een handicap neigt snel naar inactiviteit. 

Terwijl: hoe slechter je loopt, hoe meer moeite je moet 

doen om te lopen. Die moeite is jouw inspanning. Dus 

voor iemand met een handicap heeft bewegen nóg meer 

toegevoegde waarde. Het maakt niet uit hóé je beweegt, 

áls je maar beweegt. Als ik een stukje door de kamer loop 

om iets te pakken, kost me dat weinig moeite. Dan doe ik 

eigenlijk niks voor mijn lijf of hersenen. Maar als iemand 

met een halfzijdige verlamming hetzelfde doet, kost dat 

enorm veel moeite. Dus die persoon is dan wél goed 

bezig, doet wél iets voor zijn lijf en hersenen. Nog los van 

het positieve gevoel dat hij ervan krijgt. Want het werkt 

enorm belonend, elke keer dat je denkt: ik zet stapjes, ik 

verleg mijn grenzen. Dat voelt goed, geeft zelfvertrouwen 

en maakt enthousiast. Elke keer dat je dat gevoel hebt, 

wil je nóg meer. Dat geldt voor ons allemaal. Je bent 

lichamelijk goed bezig, je doet iets voor je hersenen én 

het maakt je blij. Dus het is eigenlijk drie keer winst als 

je een handicap hebt en denkt: ik kan iets niet en het lukt 

tóch.” 

Weinig onderzoek
De bewering dat bewegen juist voor mensen met 

een handicap extra belangrijk is, baseert Erik op 

veronderstellingen. Want wetenschappelijk is het (nog) 

niet te onderbouwen. Wereldwijd zijn er zo’n vijf 

onderzoeken gedaan naar de link tussen bewegen en 

cognitie bij kinderen met een fysieke beperking, 
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schetst hij. Voor die link bij kinderen met een mentale 

handicap ligt dat aantal op ongeveer drie. “Dat is dus 

eigenlijk nul; helemaal niks”, moppert hij. “Er is gewoon 

geen belangstelling voor. Terwijl er echt alles voor te 

zeggen is om dat soort onderzoeken wél te doen. Juist 

voor kwetsbare kinderen zou een inactief leven jammer 

zijn – en dan druk ik me zacht uit – want dat betekent 

dat je de hersenen niet op die manier kunt stimuleren. 

Natuurlijk: met bewegen los je een (verstandelijke) 

handicap niet op, maar je kunt er wel voor zorgen dat de 

hersenen zich blijven ontwikkelen, of in elk geval niet 

achteruitgaan.”

Zelf werkt Erik mee aan een afstudeeronderzoek naar 

het op muziek lopen van kinderen met cerebrale parese, 

een bewegingsstoornis die ze in de meeste gevallen 

oplopen voor of tijdens hun geboorte. “We hebben een 

groep kinderen die we gewoon laten lopen en daarna 

kijken we wat de gevolgen voor hun cognitie zijn”, legt 

hij uit. “Een andere groep kinderen loopt op muziek. 

Dan kijken we of ze vlotter, sneller of intensiever 

lopen én of je dat terugziet in hun cognitie. Dat is een 

ontzettend interessant onderzoek. Maar verder kun je als 

wetenschapper je gang nog gaan als het gaat om bewegen 

en cognitie van mensen met een handicap. Er zijn enorm 

veel onderzoeken te bedenken om hier nog veel meer 

over te weten te komen.”

Maar goed, het idee dat bewegen en cognitie zó met 

elkaar verweven zijn, is nog heel jong. Erik erkent: “Het 

is iets van de laatste tien jaar, dus is het ook logisch dat 

het veld nog openligt. Zo’n idee moet groeien, moet een 

plekje veroveren. Ik mag dit verhaal voor een steeds 

groter publiek vertellen, maar wat daarvan nou precies 

het resultaat is … Ik vrees dat ik daar heel bescheiden 

in moet zijn.” En dat terwijl we steeds meer een zittend 

leven leiden. “We brengen kinderen naar school met de 

auto, gaan met diezelfde auto naar ons werk, wachten op 

de lift om naar boven te gaan, willen in de trein meteen 

zitten ... Niet voor niets wordt ‘fysieke inactiviteit’ als 

ziekte gezien. Jaarlijks sterven er wereldwijd 5,3 miljoen 

mensen aan de gevolgen van fysieke inactiviteit. Roken 

zorgt voor 5,1 miljoen doden per jaar. Niet voor niets 

zeggen we steeds vaker: zitten is het nieuwe roken.”

Het nieuwe roken
Zitten is het nieuwe roken. Voor iemand die fulltime 

rolstoelgebruiker is, moet dat cru klinken. Dat beseft 

ook Erik. “Ja, misschien moet het zijn: stílzitten is het 

nieuwe roken”, knikt hij. “Want ook in een rolstoel kun 

je actief zijn, kun je de uitdaging zoeken. Natuurlijk zijn 

er mensen die qua bewegen weinig tot niks kunnen, maar 

die kunnen zichzelf dan wel weer cognitief uitdagen. 

Dan gaat de doorbloeding ook omhoog; het werkt 

beide kanten op. Mentale inspanning is ook inspanning. 

Dus als iemand heel erg gehandicapt is, kun je iemand 

uitdagen met mental effort. Hoe dan ook: daag jezelf uit 

waar het kan, doe moeite. Dat is het belangrijkst.”

“JA, MISSCHIEN MOET HET ZIJN: 
STÍLZITTEN IS HET NIEUWE ROKEN, 

WANT OOK IN EEN ROLSTOEL KUN JE 
ACTIEF ZIJN, KUN JE DE UITDAGING 

ZOEKEN.”
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Erik adviseert om dagelijks matig intensief te bewegen, 

zo’n dertig tot zestig minuten achter elkaar. “Matig 

intensief betekent dat je voelt dat je iets voor je hart 

doet”, legt hij uit. Lachend voegt Erik toe: “Dat 

betekent dus niet dat je er als een idioot tegenaan gaat, 

maar wel dat je ademhaling iets sneller wordt; je voelt 

dat je iets aan het doen bent. En die dertig tot zestig 

minuten zijn bedoeld voor iemand die goed gezond 

is. Kun je het door jouw handicap maar tien minuten 

volhouden? Prima. Dat is altijd beter dan nul. Maar 

zoek wél de grens op, dat is belangrijk!”

Wees níét voorzichtig
“Met mensen met een handicap wordt nog te vaak 

beschermend omgegaan: doe maar voorzichtig, 

doe maar niet, kijk maar uit. Daar moeten we mee 

ophouden. Je doet niet genoeg moeite – je doet jezelf 

tekort – als je denkt: ik kan niet veel, maar wat ik kan, 

doe ik eigenlijk ook niet. Dan doe je aan underuse: 

ondergebruik. Het punt waar je kwetsbaar bent, moet 

je proberen aan te pakken. Het is prima als je denkt: 

ik kan iets niet. Maar probéér het wel. Je kunt jezelf 

alleen verbeteren door inspanning te leveren. Dat is de 

boodschap: lever de inspanning, doe moeite. Juist met 

een handicap.”
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“MET MENSEN MET EEN 
HANDICAP WORDT NOG TE VAAK 

BESCHERMEND OMGEGAAN: 
DOE MAAR VOORZICHTIG, DOE 

MAAR NIET, KIJK MAAR UIT. DAAR 
MOETEN WE MEE OPHOUDEN.”

Uniek Sporten Dag
Op 17 juni 2019 vond in het Friendship Sports Center 

in Amsterdam de tweede Uniek Sporten Dag plaats. 

Stakeholders van Uniek Sporten – buurtsportcoaches, 

regioconsulenten en beweegconsulenten – waren 

hiervoor uitgenodigd. Erik Scherder gaf de genodigden 

een kijkje in de wetenschap achter sporten, bewegen en 

het belang hiervan voor mensen met een beperking.

Fotografie: Mathilde Dusol
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porten is goed voor je 

lijf én voor je hersenen, 

is de mening van Erik 

Scherder. De 8-jarige 

Robin Waaijer uit het 

Friese Menaldum 

voegt daar nog een 

paar factoren aan toe: 

zelfvertrouwen en 

plezier. Bij het g-voetbalteam van Blauw Wit ’34 

voelt hij zich als een vis in het water.

Zo’n vier jaar geleden werd bij Robin de diagnose 

autismespectrumstoornis gesteld, vertelt zijn moeder 

Tjitske: “Robin heeft heel veel duidelijkheid en 

structuur nodig. We weten nu zo’n vier jaar dat hij deze 

stoornis heeft en hij leert die zelf gelukkig steeds beter 

te begrijpen. Hij snapt wat er met hem aan de hand is en 

we kunnen hem ook steeds beter leren hoe bijvoorbeeld 

zijn broertje iets ervaart als ze ruzie hebben.”

Via het beweegteam van de gemeente Menameradiel 

(inmiddels opgegaan in de grotere gemeente 

Waadhoeke) kwam Robin in aanraking met sport. 

Kinderen met een handicap konden in een serie van 

acht lessen verschillende sporten uitproberen. 

“Hij was meteen razendenthousiast”, glundert Tjitske. 

“Hij kwam elke week enthousiast en moe thuis. Hij ging 

er helemaal voor.” Na de acht lessen werden Robin en 

zijn ouders doorverwezen naar UniekSporten.nl. “Ik 

heb Robin toen gevraagd welke sport hij zou willen 

doen en hij zei meteen: voetbal. Ik heb hem aangemeld 

bij Blauw Wit ’34 in Leeuwarden en het was meteen 

raak. Hij voelt zich daar als een vis in het water. Het 

zijn allemaal kinderen met een handleiding, dus op deze 

manier leert hij ook daarmee om te gaan.”

Elke week trainen de g-pupillen van Blauw Wit en 

maandelijks spelen ze een wedstrijd. Het grote voordeel 

volgens Tjitske: er is oog voor iedereen. “Iedereen krijgt 

de bal; ook de tegenstander. De trainers kijken echt naar 

ieder kind individueel. Iedereen krijgt net dat beetje 

extra aandacht dat nodig is.” 

Dat Robin niet alleen plezier heeft maar er ook iets 

van opsteekt, is volgens zijn moeder goed te zien: “Hij 

gaat vooruit in de trainingen, in de oefeningen met de 

bal. Het is goed voor hem om elke week zo bezig te 

zijn. Wat het verder bijdraagt aan zijn welzijn? Dat is 

bij hem heel moeilijk te peilen. Ik kan me voorstellen 

dat het hem een gevoel van ‘erbij horen’ geeft. Hij gaat 

buiten het dorp naar school, kan niet naar een gewone 

voetbalclub, dus bij zijn team zal hij zich ongetwijfeld 

ook echt thuis voelen.”

S
ALS EEN VIS IN HET WATER OP 

HET VOETBALVELD
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et doel dat we een 

paar jaar terug hebben 

geformuleerd, is helder: 

sport is voor iedereen 

in 2030 de normaalste 

zaak van de wereld. Dat 

moeten we doen met 

kennis en inzicht in de 

behoeften en barrières 

van mensen met een handicap. Daarmee werken 

we samen met de gemeenten, sportservices 

en andere sportorganisaties om sporten 

toegankelijker te maken.

Fitness is voor mensen met een handicap een van de 

grootste sporten in Nederland, en heeft dus alle potentie 

om hun sportparticipatie te verhogen. Steeds meer mensen 

sporten individueel, zonder dat ze zich aansluiten bij een 

club of vereniging. We zien de waarde van ondernemers 

in de sport, zoals fitnesscentra, wanneer ze sport voor 

mensen met een handicap mogelijk maken. Samen met de 

georganiseerde sport- en fitnessaanbieders bevorderen we 

dus de sportparticipatie. 

Om ons doel – procentueel gelijke sportparticipatie onder 

mensen met en zonder handicap – te realiseren, moet 

er eerst vraag gecreëerd worden: door te inspireren en 

vervolgens te faciliteren. De 500.000 mensen met een 

handicap die moeite hebben om een sport te vinden en 

beoefenen, moeten we bereiken en zien te interesseren voor 

sport. Zodra de vraag naar sport er is, komen de aanbieders 

wel in actie. Op dat moment brengen we ze in contact 

via de sportsfinder op Uniek Sporten. We ondersteunen 

verenigingen en ondernemers in de sport om de 500.000 

mensen die nog niet sporten aan het sporten te krijgen én 

om de 500.000 mensen die al wel sporten te laten blijven 

sporten.

Het feit dat we focussen op het bereiken van ons doel, 

houdt niet in dat alle projecten die we in het verleden 

deden stil komen te liggen. Stoppen met wat we al doen, 

zou achteruitgang betekenen. Evenementen die we 

ondersteunen, zorgen er bijvoorbeeld voor dat mensen met 

een handicap die al sporten, blijven sporten.

Samenwerking
De sportparticipatie verhogen kunnen we niet 

alleen. Samenwerking is cruciaal om gelijkwaardige 

sportparticipatie onder mensen met en zonder handicap 

te bereiken. We nemen daarom steeds vaker de rol 

van verbinder, mede door de introductie van de 

sportcommunity Uniek Sporten. 

Voor iedereen die ons kan helpen, hebben we de customer 

journey van Uniek Sporten in kaart gebracht: hoe gaat 

iemand van inactief leven naar actief sporten en bewegen? 

Met daarbij de vragen en een deel van de antwoorden.  

Maar ook aan de voorzijde van het traject kunnen we nog 

dingen verbeteren. Uniek Sporten werkt nu op regionaal 

niveau en die structuur kunnen we verder ondersteunen, 

waardoor we lokaal het verschil kunnen maken. En ook 

de technologische ontwikkelingen zorgen voor kansen. 

Innovaties die het onmogelijke mogelijk maken. Mensen 

die door de techniek weer een (bionische) hand kunnen 

gebruiken, weer kunnen lopen, gemakkelijk protheses 

TIEN JAAR OM ONS DOEL TE 
REALISEREN

VOORUITBLIK

H
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kunnen wisselen voor iedere sport of op een andere wijze in 

het dagelijks leven worden geholpen. Het aan de voorkant 

wegnemen van drempels heeft een langetermijnkarakter en 

brengt inclusie een stuk dichterbij. 

De impact van ons werk laten zien
We gaan ons meer specifiek richten op het verzamelen, 

monitoren en communiceren van onze gerealiseerde impact. 

Dit doen we zo veel mogelijk op basis van de Theory of 

Change. Dit maakt duidelijk wat het probleem is dat we 

willen oplossen, wie onze doelgroep is, waar we nu staan, 

waar we naartoe willen en welke stappen we daarvoor 

moeten zetten.

Om dit te realiseren is het van belang dat:

• we onze output en impact gerichter inzichtelijk krijgen;

• we regelmatiger de sportparticipatie onder mensen met 

 een handicap meten;

• we samen met onze partners diensten blijven 

 ontwikkelen die de weg naar sporten makkelijker 

 maken.

Nieuwe ontwikkelingen
Uniek Sporten wordt op termijn een multi-sided platform. 

Niet alleen een platform waar mensen met een handicap 

hun sport kunnen vinden, maar ook een platform waar we 

onze doelgroep producten en diensten van derden kunnen 

aanbieden. Vooropgesteld: we gaan onze doelgroep niet 

verkopen. Daarom zijn we in gesprek met partijen die de 

anonimiteit van de doelgroep garanderen. De gegevens die 

iemand bij zijn profiel op Uniek Sporten heeft ingevuld, de 

acties die hij doet op Uniek Sporten: ze blijven veilig en 

anoniem. Wel brengen we, op basis van iemands interesse, 

diensten en producten onder de aandacht. Alleen als iemand 

ook echt geïnteresseerd is, klikt hij zelf door naar die 

dienst of dat product.

Een concreet voorbeeld:

We ontwikkelen de Online Personal Trainer 

binnen Uniek Sporten. Daar horen ook 

ontspanningsoefeningen en voedingsadvies bij. 

Simpel gezegd: iemand die in een rolstoel zit, 

heeft minder koolhydraten nodig dan iemand die 

loopt. Met die kennis faciliteren we bijvoorbeeld 

een supermarktketen. De gebruiker van de online 

personal trainer krijgt dan een link te zien naar het 

voedingsadvies dat door voedingsdeskundigen is 

samengesteld. Een advies op maat, dat precies bij 

hem of haar past. Voor het tonen van het advies en 

de link ernaar betaalt de partner ons een bedrag per 

klik, of per bedrag dat werkelijk besteld wordt. Op die 

manier creëren we enerzijds extra waarde voor onze 

gebruikers en tegelijkertijd extra financiële middelen 

voor de gehandicaptensport.

Geen spanning, geen verhaal 
De naams- en propositiebekendheid van Fonds 

Gehandicaptensport zijn laag. Zo ook de 

urgentie. Misschien dat we hier eens wat langer 

bij moeten stilstaan in 2020. Er zijn diverse 

communicatiebarrières te nemen. De urgentie voor 

gehandicaptensport wordt door de gemiddelde 

Nederlander niet volledig herkend, noch erkend. De 

confrontatiekans met een persoon met een handicap is 

laag. Dus betrokkenheid is een ver-van-mijn-bedshow. 

Fonds Gehandicaptensport is een positieve organisatie, 

met een positieve bijdrage aan de samenleving: 
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sporten om sterker en socialer actief te zijn. We zijn een 

positieve organisatie, die een positieve bijdrage levert 

aan de maatschappij. Tegelijkertijd ontbreekt door dat 

positieve de directe urgentie om ons te steunen. Vergelijk 

het met organisaties waarbij de urgentie hoog is; denk 

aan de strijd tegen de klok, de strijd met een dodelijke 

ziekte. 

We moeten ons de vraag durven stellen of het interessant 

genoeg is om een pakkend verhaal te vertellen en 

daarmee financiële middelen te werven. Ieder verhaal 

heeft een held met een doel en een vijand. De held strijdt 

tegen die vijand. Wat mist in ons positieve doel – en we 

zijn vooral blij met ons positieve doel! – is een vijand.

Waartegen vechten we?

Tegen de tijd? Gehandicaptensport is vanzelfsprekend in 

2030; leuk, maar misschien veel te abstract?

Tegen de onbekendheid? Ik zie ‘ze’ nooit, terwijl een op 

de tien een handicap heeft.

Tegen het plezier? Is men eerder bereid te geven als 

er een probleem opgelost moet worden? Niet om een 

prettige situatie langer te laten bestaan? 

Tegen dat het niet sexy is? Om je been te moeten 

missen, er anders uit te zien? 

En: waarom werkt het wel als je een verstandelijke 

handicap hebt? 

Waartegen vechten we? Deze vraag wordt in 2020 

opgepakt en beantwoord. 

Hoe we dat (betere) verhaal bij het Nederlandse publiek 

bekender gaan maken, is een volgende uitdaging. 

Dat moet binnen onze strenge regels. Want iedere 

campagne drukt op ons financiële resultaat. Zelfs van 

campagnes die gratis geschonken worden, moeten we 

25 procent van de waarde als kosten meetellen in onze 

boekhouding. En daarmee komt de 25 procent van 

onze begroting die we maximaal mogen besteden aan 

fondsenwerving ook weer in gevaar. Ja, het is puzzelen 

op de vierkante millimeter. Maar gelukkig houden we 

daarvan.

Merkmanagement
Binnen de strenge regels van de fondsenwerving is het 

vrijmaken van budget voor een brede campagne dus 

een hele uitdaging. Met de beperkte middelen en door 

de hulp van veel partijen creëren we zichtbaarheid. 

Enerzijds door een wervende laag aan de bestaande 

campagne toe te voegen, anderzijds door een boodschap 

over te brengen die duidelijk maakt waarom er meer 

geld nodig is. Duidelijk en direct.

Globale ontwikkelingen
We willen klaar zijn voor grote macro-economische 

ontwikkelingen. Wat is de invloed van technologische 

ontwikkelingen op onze doelstelling? In een snel 

veranderende wereld houden we diverse ontwikkelingen 

in de gaten; geïnspireerd door professor Bob de Wit. 

Denk daarbij bijvoorbeeld aan 3D-printen, virtual 

reality, artificial intelligence, blockchain, big data en 

non-organic beings.

En dan hadden we het nog niet over het leven met 

een pandemie. Want dat is natuurlijk de allergrootste 

en meest urgente uitdaging die we in 2020 moeten 

overwinnen.



ALS1TEAM 
CHALLENGE
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REPORTAGE

In een week tijd ruim 1.500 kilometer fietsen, met de 
18 eredivisiestadions als ‘etappeplaatsen’. Het doel 
van Bas Tietema: zo veel mogelijk geld ophalen voor 
Fonds Gehandicaptensport. Omdat sporten voor zijn 
zusje Iris zo belangrijk is.
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B
MEER DAN EEN 
AMBASSADEUR 
OP PAPIER
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B
Bas Tietema (25 jaar) is al acht jaar 

ambassadeur van Fonds 

Gehandicaptensport (FGS). Zijn zusje 

Iris werd geboren met het syndroom van 

Down en bij haar zag Bas, zelf wielrenner 

die het schopte tot het een-na-hoogste 

internationale niveau, hoe belangrijk 

sporten was. Afgelopen jaar zette hij zich 

op een unieke manier in om geld te werven 

voor FGS: met de Als1Team Challenge.
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We hebben afgesproken bij Brownies & 

Downies in het centrum van Zwolle. De plek 

waar zijn zus Iris (21) werkt. Zij was Bas’ 

inspiratie om zich in te zetten voor FGS. “Ik zag 

bij haar en haar vrienden hoe belangrijk sport 

is”, legt Bas uit. “Sport geeft haar vertrouwen, 

geeft haar plezier. Ze danst, gymt en turnt. Dat 

vindt ze prachtig. En dat legt, samen met het 

werk dat ze doet en het feit dat ze zelfstandig 

woont, een mooi fundament voor de toekomst. 

Iris heeft het goed voor elkaar, maar er zijn 

ook andere voorbeelden. Voor hén wilde ik iets 

doen. Ik wilde meer zijn dan een ambassadeur 

op papier. Meer dan een naambordje in de 

hal van het FGS-kantoor. Toen ik dat bij FGS 

vertelde, is het balletje gaan rollen. Samen 

met Jiske Griffioen, oud-rolstoeltennisster en 

werkzaam bij FGS en het collecteteam, kreeg ik 

een vrijbrief om iets tofs neer te zetten, zonder 

budget. Dus we moesten heel creatief zijn.” 

“We hadden al snel bedacht dat er een soort evenement 

moest komen. Logischerwijs kwam mijn fietsen erbij, 

vervolgens moest het een route worden langs centrale 

plekken die iets met sport hadden, en zo bedachten 

we dat de achttien eredivisiestadions wel een mooi 

uitgangspunt zouden zijn. Met wat kleine aanpassingen 

gingen we dan ook nog door alle provincies én 

vormde de route het logo van FGS. Alles viel op zijn 

plek. En door het netwerk van FGS, Jiskes netwerk 

binnen de gehandicaptensport en mijn netwerk 

binnen het wielrennen kregen we elke dag een mooie 

groep mensen mee. Bekende Nederlanders als Koen 

Verweij, Herman van de Zandt, Jutta Leerdam en Frits 

Barend, maar ook heel wat mensen die gewoon een 

doordeweekse dag vrij namen van hun werk om mee te 

fietsen.”

Op 31 maart startte de Als1Team Challenge in Bas’ 

thuisstad Zwolle. Via Groningen, opnieuw Zwolle, 

Hilversum, Doetinchem, Sittard en Rotterdam finishte 

hij zeven dagen en ruim 1.500 kilometer later in de 

Johan Cruijff ArenA in Amsterdam. “De sfeer met het 

kleine clubje waarmee we dit georganiseerd hebben, 

was ontzettend goed. En er was ook veel animo om 

mee te fietsen. De eerste dagen fietsten we continu met 

twintig tot dertig man. Best lastig hoor, want er was een 

flink niveauverschil. Aan de ene kant moet je het tempo 

erin houden, want je wilt niet pas midden in de nacht 

aankomen. We fietsten elke dag ruim 200 kilometer, 

dus dan moet je wel door blijven trappen. Maar aan de 

andere kant wil je ook geen mensen overboord gooien 

die een dag vrij hebben genomen om mij en FGS te 

steunen, maar zichzelf qua niveau misschien een beetje 

overschat hebben.”

BAS TIETEMA 
OUD-WIELERPROF EN AMBASSADEUR VAN FONDS GEHANDICAPTENSPORT



7 DAGEN
12 PROVINCIES

18 EREDIVISIESTADIONS
1.528 KM FIETSEN

23.700 EURO
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In elke start- en finishplaats werd samengewerkt 

met lokale verenigingen met een link naar 

gehandicaptensport: een g-voetbalteam, een 

rolstoelsportteam, een dansvereniging. Die zorgden 

ervoor dat er ter plekke iets georganiseerd werd en dat 

de lokale media op de hoogte waren. “Dat heeft voor 

veel publiciteit gezorgd”, zegt Bas. “Op die manier 

hebben we veel media-aandacht gehad én waren er 

elke dag heel wat mensen die (een deel van) de route 

meefietsten.” Na de finish werd in de Johan Cruijff 

ArenA een prachtig bedrag overhandigd aan FGS: 

23.700 euro. Bas: “Het is vooral gaaf dat dit door een 

klein clubje is gedaan, met steun van voornamelijk 

particulieren. Iedereen kon meedoen, elke vijf euro was 

mooi. Het kwam echt vanuit mensen, bijna niks kwam 

vanuit bedrijven.”

Natuurlijk roept het succes van de Als1Team Challenge 

de vraag op of er een vervolg komt. “Nu werd het in de 

media neergezet alsof ik ging fietsen voor Iris. Bij een 

volgende editie zouden we dat breder moeten trekken. 

Ik wil niet ‘de goededoelenfietser’ worden; het moet 

geen ‘Maarten-van-der-Weijden-ding’ worden. Zo’n 

evenement moet losstaan van wie het doet”, plaatst Bas 

een kanttekening. “In 2020 zou Pim Brouwers het doen, 

maar ja, dat kon door het coronavirus natuurlijk niet 

doorgaan. Er gaat bovendien veel tijd in zitten, iets dat 

ik met al mijn werk dit jaar niet zou hebben gered. Als 

ik persoonlijk zo’n challenge nog een keer zou doen, wil 

ik ook dat het écht staat. Ik heb het nu samen met Jiske 

en het collecteteam gedaan, het was ongelofelijk tof om 

te organiseren. In weinig tijd en met beperkte middelen 

hebben we door te improviseren veel bereikt. Van deze 

eerste editie kunnen we veel leren om het volgende keer 

nog groter en strakker neer te zetten. Dat is hoe ik in 

elkaar zit: elke keer een stapje beter. Maar dat we dit 

resultaat – met Jiske, het collecteteam en heel Fonds 

Gehandicaptensport erachter – op deze manier hebben 

neergezet, is fantastisch.”



e zijn een team van verbinders, en stellen ons 

ook zo op. Voor iedereen die ons kan helpen, 

hebben we de customer journey in kaart 

gebracht: hoe gaat iemand van inactief leven 

naar actief sporten? Met daarbij de vragen en 

een deel van de antwoorden. 

WAT ZIJN ONZE UITDAGINGEN?
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De belangrijkste stappen in deze reis van inactief naar actief zijn: 

Stap 3. Ik vind het eng
Alleen sporten vinden veel mensen niet zo leuk. 58 procent van de mensen met een 
handicap geeft aan het belangrijk te vinden om samen met een maatje te gaan sporten. 
Daarom stellen we ons de vragen: Hoe kunnen we de verenigingen helpen? Hoe en waar 
vinden we sportmaatjes? En hoe verbinden we ze met de nieuwe sporters?

Stap 4. Ik ga eens kijken
Omdat sporten met een handicap niet overal kan, is de afstand naar een sportlocatie vaak 
langer. 42 procent van de mensen met een handicap reist minimaal 20 kilometer om te 
sporten. Daarvan geeft 16 procent aan dat er weinig tot geen vervoersmogelijkheden 
zijn. Hoe zorgen we ervoor dat je – in eigen regie – van huis naar de sportvereniging komt 
en weer terug?

Stap 6. Ik ga het proberen
40 procent van de mensen met een handicap geeft aan: voor de eerste stap om een sport 
te proberen, is een hulpmiddel nodig. In een kwart van Nederland, waaronder de hele 
provincie Noord-Brabant, wordt het uitproberen van hulpmiddelen al aangeboden via de 
Uniek Sporten-‘sportmiddelotheek’ Wheels2Sport. 

Stap 6. Ik ga het proberen
50 procent van de mensen met een handicap geeft aan dat online fitness een mooie 
innovatie zou zijn, omdat normale fitnessprogramma’s niet aansluiten. Deze en andere 
innovaties, zoals een chatbot om mensen online te helpen met vragen over sporten, maken 
de stap naar een sportaanbieder laagdrempeliger. Hoe zorgen we voor instroom van 
nieuwe sporters? Hoe kunnen we op innovatieve wijzen de drempel verder verlagen?

Uit onderzoek komen dus stuk voor stuk concrete vragen. Het is aan ons en onze partners 
om daar een passend antwoord op te gaan geven. We moeten investeren in het wegnemen 
van drempels tot sport, zoals een vervoersoplossing creëren, mensen in contact brengen 
met sportmaatjes, en sporthulpmiddelen financieren. Hier valt veel winst te behalen. 
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D
De millenniumdoelstellingen van de Verenigde 

Naties richten zich op het uitbannen van 

wereldwijde armoede. Regeringsleiders 

van 189 landen hebben in september 2000 

de United Nations Millennium Declaration 

ondertekend. Daarmee verbinden ze zich aan 

het behalen van die zeventien doelstellingen. 

Nummer drie is ‘good health and well-being’ 

– goede gezondheid en welzijn. En laat dat 

nou de doelstelling zijn waaraan we als Fonds 

Gehandicaptensport ons steentje bijdragen.
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onds Gehandicaptensport 

is een verbinder: we 

verbinden privaat en 

particulier, door als één 

team achter de sporters 

met een handicap te 

staan. We verbinden 

de landelijke, regionale 

en lokale overheden, 

verenigingen, het 

bedrijfsleven en particulieren in Nederland. 

Vanuit de gedachte dat sporten met een handicap 

in 2030 de normaalste zaak van de wereld is, 

organiseren we verschillende activiteiten.

Uniek Sporten
Uniek Sporten neemt drempels weg. Het inspireert 

met verhalen, faciliteert met diensten, en activeert 

door aanbod en mensen met een handicap bij elkaar 

te brengen. Uniek Sporten verbindt ook professionals 

binnen de sportwereld. Uniek Sporten voorziet in een 

landelijke behoefte, het creëert een plek die er nog niet 

was. De voornaamste uitdaging waarin Uniek Sporten 

voorziet, is dat mensen met een handicap niet goed te 

traceren zijn en dat sportaanbieders en consulenten niet 

in contact met ze kunnen komen.

Eind 2019 was Uniek Sporten honderd procent 

landelijk dekkend. Alle door Grenzeloos Actief 

geïnitieerde sportloketten/samenwerkingsverbanden 

zijn inmiddels actief in Uniek Sporten of hebben een 

intentieverklaring getekend om het sportaanbod toe te 

voegen. 196 sportconsulenten en buurtsportcoaches 

houden het sport- en beweegaanbod voor mensen met 

een handicap bij: 3.400 sportaanbieders met 5.600 

activiteiten op 3.815 sport- en beweeglocaties. Er zijn 

bijna 800 locaties meer inzichtelijk voor de doelgroep 

dan aan het begin van het jaar. Uniek Sporten inspireert, 

faciliteert en activeert bijna 900.000 bezoekers vanaf de 

start in 2017. In 2019 had Uniek Sporten bijna 400.000 

unieke gebruikers en een sportzoekconversie van 8,4 

procent. Meer dan 47.000 mensen zochten naar een 

sport- en/of beweegactiviteit in de buurt. Zo zorgen we 
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voor de instroom, doorstroom en het voorkomen van 

uitstroom van de sporters met een handicap.

We introduceerden de ‘sportadvies-tool’, zodat 

regioconsulenten en buurtsportcoaches de gegeven 

sportadviezen kunnen vastleggen en monitoren. 

De ontwikkeling van deze tool komt voort uit een 

toekenning van de King Baudoin Foundation in 

2018 en een samenwerking met de Hogeschool van 

Amsterdam en InHolland. In 2019 werden ook de 

eerste schetsen van de nieuwe crowdfundingstools 

en de ondersteunende chatbot op papier gezet. Beide 

producten worden in 2020 gelanceerd.

2020 staat voor Uniek Sporten verder in het teken 

van het investeren in een online personal trainer. 

De doelstellingen ervan zijn de betrokkenheid 

vergroten, de doelgroep uitbreiden en drempels tot 

sport verlagen. Ook gaan we werken aan onze online 

vindbaarheid en toegankelijkheid van de website, 

zodat meer mensen met een beperking naar sport en 

beweging verwezen kunnen worden.

Uniek Sporten verbindt online en offline, brengt alle 

partijen binnen de sport straks bij elkaar en zorgt 

voor een communicatielijn tussen professionals en 

mensen met een handicap. Uniek Sporten levert 

dus een essentiële bijdrage aan een gelijkwaardige 

sportparticipatie en de vanzelfsprekendheid van 

gehandicaptensport. 

Fonds Gehandicaptensport is trots op de toetreding 

van Uniek Sporten tot het Sportakkoord, sporten en 

bewegen voor iedereen, in juni 2019. Hiermee is 

het Ministerie van VWS partner geworden van het 

platform. Ook de Nederlandse Loterij is toegetreden 

als hoofdsponsor; een eerste samenwerking kwam tot 

stand tijdens de Nationale Sportweek. Uniek Sporten 

en NLO hebben gezamenlijk een serie prachtige 

portretten in beeld gebracht, die actief gedeeld zijn via 

social media en een mooi bereik hebben opgeleverd. 

Tot slot: NOC*NSF ondersteunt Uniek Sporten in zijn 

missie om sporten en bewegen voor iedereen met een 

handicap toegankelijk te maken. Drie mooie partners 

die geloven in de kracht van Uniek Sporten.
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Wheels2Sport
Wheels2Sport is een samenwerking met Welzorg en 

wordt ondersteund door Sunrise Medical en NOC*NSF. 

Eind 2019 bestrijkt Wheels2Sport een werkgebied 

van 25 procent van Nederland. De gehele provincie 

Noord-Brabant, regio Arnhem, Nijmegen, Amsterdam, 

Vlaardingen, Schiedam, Maassluis en Emmen zijn 

aangesloten. In deze delen van Nederland kunnen 

mensen met een beperking gratis gebruikmaken van een 

uitleenservice van rollend materieel, om op deze wijze 

kennis te maken met sport. 

In 2019 zijn er diverse logistieke wijzigingen doorgevoerd 

om het traject soepeler te laten verlopen. Dit is terug te 

zien in de positieve terugkoppeling van gebruikers: 

eind 2019 kreeg het programma een 

klanttevredenheidscijfer van 7,0.

In 2020 willen we door meer producten aan te bieden en 

het lidmaatschap lokaal onder de aandacht te brengen onze 

sporthulpmiddelenuitleen verder ontwikkelen. Eind 2020 

willen we daarom ook een landelijke dekking van 

50 procent realiseren.

(S)Cool on Wheels 
(S)Cool on Wheels is een voorlichtingsprogramma over 

het leven en sporten met een handicap voor groep 7 en 8 

van het basisonderwijs en de eerste twee klassen van het 

voortgezet onderwijs.

Sinds 2009 worden er clinics gegeven. Elke clinic bestaat 

uit een interactief theoretisch gedeelte, waarin vragen 

aan bod komen als: wat is een handicap, welke soorten 

handicaps zijn er, hoe ziet het leven met een handicap 

eruit, ben je met een handicap anders dan anderen? 

Ook kunnen de kinderen zien welke sporten je allemaal 

met een handicap kunt doen. Na het theoriegedeelte gaan 

de kinderen in de gymzaal zo mogelijk zelf in een rolstoel 

rijden en zelfs een partijtje rolstoelbasketbal spelen. Soms 

krijgen ze ook een blinddoek voor, zodat ze ervaren hoe het 

is om alleen op anderen en geluid te kunnen vertrouwen. 

Kortom: dit project geeft scholieren een levensles mee 

waardoor ze meer begrip krijgen voor hun medemens. 

De populariteit van de clinics blijft groot. Er zijn – 

ondanks de teruglopende financiering en het vertrek van de 

projectcoördinator – in 2019 liefst 351 clinics gegeven aan 

9.599 leerlingen (303 klassen basisonderwijs, 

34 voortgezet onderwijs en 24 divers). In 30 clinics zat 

minimaal één leerling met een beperking in de klas of 

groep. Sinds september 2019 zijn er meer dan 

100 aanvragen voor een clinic gedaan via de website van 

Fonds Gehandicaptensport.

In 2019 is de start gemaakt met de herstructurering 

van (S)Cool on Wheels. De teruglopende financiering 

staat haaks op het grote animo voor het project onder 

scholen en docenten. Door de organisatie efficiënter in te 

richten, het programma inhoudelijk aan te laten sluiten 

bij trends en ontwikkelingen binnen de sport en nieuwe 

“IK WIL ALTIJD WEL SPORTEN IN EEN 
ROLSTOEL, ZO GAAF.”



“DE KINDEREN ZIJN ZICH NU 
BEWUSTER GEWORDEN VAN 

WAT HET BETEKENT ALS JE EEN 
HANDICAP HEBT. DOOR DEZE CLINIC 

KIJKEN ZE MET MEER RESPECT NAAR 
MENSEN MET EEN HANDICAP.”
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sponsorproposities te ontwikkelen, is de verwachting 

dat in 2020 minimaal 300 clinics gegeven kunnen 

worden.  

Er staan voor de komende drie jaar dan ook al veel 

scholen op onze wachtlijst. Voor 75 van de 345 

clinics op de wachtlijst voor schooljaar 2019/2020 

is inmiddels financiering gevonden. In 2020 gaat de 

afdeling werving meer geld voor (S)Cool on Wheels 

werven. Allereerst voor schooljaar 2019/2020, maar 

ook voor aanvragen op de wachtlijsten voor de 

daaropvolgende twee schooljaren.
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9.599 leerlingen deden 

mee aan 351 clinics
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Subsidies

In 2019 zijn er 425 subsidies, inclusief collecte-

uitkeringen, uitgekeerd aan verenigingen en stichtingen. 

Bijna 34.500 mensen met een handicap zijn mede door 

ondersteuning van Fonds Gehandicaptensport gaan 

sporten, verdeeld over 155 verenigingen. Het aantal 

verstrekte subsidies is daarmee iets hoger dan vorig 

jaar. In vergelijking met 2018 zien we dat de kosten 

per sporter iets zijn toegenomen (in 2018 bereikten we 

42.000 sporters).

Verschillende takken van sport hebben een subsidie 

gekregen (zie bijlage 4). Zo zijn in 2019 ondersteund: 

12 organisaties met projecten voor de golfsport, 17 voor 

paardensport, 4 voor judo en 2 voor rugby. Ook zijn 

er veel bijdragen gedaan aan evenementenorganisatie; 

denk aan een tafeltennistoernooi bij een plaatselijke 

vereniging en een Open Dag Aangepaste Sport bij een 

multisportvereniging.

Ook hebben verschillende sportverenigingen 

sportmaterialen aangeschaft voor de doelgroep, 

bijvoorbeeld schietmateriaal voor mensen met een 

visuele handicap, en een roeivlot waarmee roeiers met 

een lichamelijke handicap makkelijker de boot in en uit 

kunnen stappen. 

In 2019 steunden we ook NOC*NSF met de 

Nationale Sportweek, Special Olympics bij al hun 

activiteiten, Stichting Sailwise en de sporters van 

Gehandicaptensport Nederland, en waren we partner 

van de Esther Vergeer Foundation en Team Para 

Atletiek onder leiding van coach Guido Bonsen. We 

hebben meerdere topsportevenementen mogelijk 

gemaakt, bijvoorbeeld de wereldkampioenschappen 

para-handboogschieten in Den Bosch. De nationale 

rolstoelbasketbalploegen hebben we opnieuw 

ondersteund bij het regelen van hun vervoer naar 

trainingen en wedstrijden. Verschillende topsporters 

konden in 2019 rekenen op een financiële bijdrage aan 

hun sport:

• Jeroen Kampscheur, zitskiër. Won vijf wereldtitels 

 op de WK in 2019.

• Chris Vos, snowboarder. Won zilver en brons op de 

 WK in 2019.

• Fleur Jong, atlete. Werd vierde op de WK bij het 

 verspringen, zevende op de 100 meter. Traint bij 

 Team Para Atletiek.

• Jetze Plat, triatleet en handbiker. Won in 2019 drie 

 wereldtitels, verbeterde het werelduurrecord en werd 

 verkozen tot Paralympisch Sporter van het Jaar. 

• Lisa Bunschoten, snowboardster. Werd in 2019 twee 

 keer wereldkampioen. 

Bestedingsbeleid

In 2020 zullen we het huidige bestedingsbeleid onder 

meer op top- en breedtesportbeleid nader bekijken en 

waar nodig bijsturen. Vanuit onze doelstellingen zien 

we de afgelopen jaren al een verschuiving naar de 

breedtesport, maar topsport zal altijd onderdeel uitmaken 

van de activiteiten van het fonds. Topsport heeft een 

belangrijke voorbeeldfunctie voor de breedtesport.



e hebben de 

mooiste en de 

leukste baan 

van Nederland. 

Iedere dag 

scoren om 

uiteindelijk 

alle 1,7 miljoen 

mensen met een 

handicap dicht bij huis te laten sporten. Omdat 73 

procent van de Nederlanders gehandicaptensport 

vanzelfsprekend vindt, proberen we iedereen 

erbij te betrekken. Door speler te worden in ons 

team. En door samen, schouder aan schouder, de 

enorme uitdaging die voor ons ligt op te pakken.

W
PARTNERSHIPS ALS OVERTREFFENDE 

TRAP IN VERBINDEN

Kennismaken met sport bij FC Emmen
Op 31 mei 2019 was de eerste editie van de FC Emmen 

G-Sportdag. We organiseerden deze dag in samenwerking 

met de Nederlandse Aardolie Maatschappij (NAM), 

FC Emmen en Naoberschap United. In vier sportronden 

konden mensen met een handicap uit de regio deelnemen 

aan verschillende sporten: voetbal, hockey, korfbal, 

wielrennen en fitness. Er stonden 120 deelnemers op het 

veld, zowel in leeftijd als handicap een enorm diverse 

groep. Enthousiasme was de gezamenlijke factor. Een van 

de deelnemers verwoordde dat zo: “Ik ben aan het sporten 

en wil niet meer stoppen!” 

Een derde van de deelnemers was nog niet actief bij 

een sportverening. Samen met de Uniek Sporten-

buurtsportcoaches hebben we de deelnemers na afloop 

begeleid naar een sportvereniging in de buurt. 
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Of je nou veelvoudig 
wereldkampioen bent of pas drie jaar fietst, 

het vooral voor de lol doet en de ambitie hebt om 
wat wedstrijdjes te gaan rijden: sporten draait om plezier. 
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“HET BELANGRIJKSTE 
VAN SPORTEN IS 
PLEZIER HEBBEN.”



Jetze Plat is veelvoudig wereldkampioen, Thijn 

Buigholt stapte drie jaar geleden voor het eerst in 

een handbike en heeft grote ambities. Een sportieve 

ontmoeting over passie, inzet en vooral: plezier.
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JETZE & THIJN
THIJN BUIGHOLT, JONGE HANDBIKER MET GROTE AMBITIES

oor Jetze was het 

‘woon-schoolverkeer’ 

de belangrijkste 

reden om te beginnen 

met handbiken. Voor 

zijn handicap is 

niet echt een naam: 

beide benen bleken 

bij de geboorte niet 

goed ontwikkeld en in 2009 werd zijn rechtervoet 

geamputeerd. “Die zat alleen maar in de weg”, lacht 

de man uit Vrouwenakker (Zuid-Holland) nu. Rond 

1995 – Jetze was toen 4 jaar – kreeg hij zijn eerste 

handbike om de twee kilometer van huis naar 

school af te leggen. “In het begin werd ik nog vaak 

geduwd door mijn vader of moeder, omdat die fiets 

erg zwaar was. Een jaar later kreeg ik een andere 

fiets, die makkelijker reed dan de eerste. En ik werd 

zelf sterker, waardoor ik zelfstandig op pad kon.”

Thijn werd geboren met spina bifida, een open ruggetje. 

In revalidatiecentrum Beatrixoord volgde hij als 8-jarige 

een clinic van Jetze. Hij paste nauwelijks op de handbike, 

maar in de stromende regen wist hij van geen ophouden. 

“De teamleider van het handbiketeam van Universitair 

Medisch Centrum Groningen (UMCG) vroeg me of ik 

mee wilde doen aan die clinic”, herinnert Thijn zich. 

“Ik vond het geweldig om te doen, ook al was ik 

eigenlijk nog te jong om te handbiken. Toen ik ouder 

werd, wilde ik dolgraag meedoen aan de Handbike 

Battle, een tocht voor handbikers in Oostenrijk met een 

beklimming van de Kaunertaler Gletscherstrasse. Daar 

kwam ik Jetze weer tegen. De Handbike Battle was echt 

serieus werk; een supergave ervaring.”

De een handbiket sinds zijn 16e professioneel, de ander 

zit nu drie jaar in de handbike. En ze komen elkaar 

geregeld tegen. “Jetze heeft me altijd goed geholpen”, 

zegt Thijn. “Ik heb geleerd met tegenslagen om te gaan. 

Als iets niet meteen lukt, gewoon door blijven gaan.” 

Jetze lacht bescheiden: “Ach, als ik een keer met hem 

fiets en wat tips kan geven – prima. Maar uiteindelijk 

moet het van huis uit zijn meegegeven. En dat zit bij 

Thijn wel goed. Hij is niet als een watje opgevoed. Hij 

pakt veel dingen aan, heeft niet te veel blabla en wordt 

goed ondersteund door zijn ouders.” De jonge handbiker 

uit Roden (Drenthe) knikt instemmend: “Als ik iets wil, 

moet ik het van mijn ouders gewoon proberen. En dan 

zie ik wel hoe ver ik kom.”

Thijn fietst nu drie keer per week, steeds zo’n twee uur. 

Als ik Jetze vraag hoeveel hij traint, moet hij lachen: 
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“Dat is natuurlijk geen vergelijking!” Een vergelijking 

die de veelvoudig wereldkampioen wel kan maken, is 

die met zichzelf op 15-jarige leeftijd, zo oud als Thijn 

nu is: “Toen was het gewoon lekker fietsen. Je begint 

met een klein rondje en maakt dat steeds groter, of je 

gaat steeds iets sneller. Dat was voor mij het belangrijkst 

in die tijd. Het gaat erom dat je steeds je grenzen iets 

verlegt. Pas later ging ik echt met trainingsschema’s 

werken.”

Die kant wil Thijn ook op, als het even kan. “Ik wil 

zeker zo snel mogelijk wedstrijden gaan rijden”, 

erkent hij. Dat zou voor hem beginnen in de nationale 

competitie. In die wedstrijden staat Jetze ook aan de 

start, als het in zijn internationale agenda past. “Dat we 

zo’n goede nationale competitie hebben, is een enorm 

pluspunt”, zegt Jetze. “Dat zijn wedstrijden waar de 

wereldtop aan de start staat, samen met beginners. Bij 

dat soort wedstrijden gaat het niet per se om winnen. 

Het gaat ook om elkaar helpen en de handbikers die 

voor het eerst komen racen enthousiast maken en 

houden. Het is een klein wereldje. Je komt elkaar keer 

op keer tegen, dat geeft een hoop plezier. In de race 

wil je natuurlijk wel winnen, maar als er iemand zwaar 

crasht of als er iets anders geks gebeurt, stop ik echt 

wel om te helpen, om te zien of alles goed gaat. Het is 

gewoon lekker racen, het gaat niet om wereldtitels. Op 

een WK zit ik in mijn ‘bubbel’, dan gaat het alleen om 

winnen. Maar in de nationale competitie is dat totaal 

anders.”

In die nationale wedstrijden wil Thijn zien wat hij kan. 

Vindt hij het leuk, kan hij op termijn met de besten mee, 

is het reëel om een internationale carrière te ambiëren? 

Sport is belangrijk voor hem, hij haalt zijn voldoening 

uit goede prestaties. Maar waar zijn sportieve plafond 

ligt? “Daar kom je vanzelf achter”, leert Jetze hem. 

“Niet iedereen maakt dezelfde keuzes. Is de top 

haalbaar, levert het voldoening op? Daar moet je vanzelf 

achter komen. Je verliest toch een deel van je (sociale) 

leven. Ik heb die stapjes zelf ook langzaam gezet. En het 

is afhankelijk van je omgeving. Wedstrijden vragen een 

hoop van je: nationaal, maar zéker internationaal. Het 

kost tijd, het kost geld. En de belangrijkste vraag blijft: 

heb je er lol in?”

De paralympisch triatlonkampioen moet erkennen 

dat hij er ook niet altijd plezier in heeft. “Nee, soms 

is trainen gewoon vervelend”, zegt Jetze. “Maar ik 

vind handbiken nog steeds het allerleukste dat ik kan 

“HET GAAT EROM DAT JE STEEDS JE 
GRENZEN IETS VERLEGT. PAS LATER 

GING IK ECHT MET TRAININGSSCHEMA’S 
WERKEN.”
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bedenken. Het geeft me op dit moment alles wat ik 

heb. Maar tegelijkertijd sluit ik me niet volledig op 

in het handbikewereldje; ik sta open voor andere 

dingen. Ik hoor ook verhalen van mensen die echt alles 

opgeven voor hun sport. Dat vind ik zelf geen gezonde 

situatie. Je maakt je wereld heel klein. Het is maar de 

vraag of je er werkelijk lol in houdt en er een goede 

boterham aan kunt verdienen. Als je profvoetballer 

kunt worden, is dat misschien reëel. Maar er zijn 

maar weinig tophandbikers die er echt hun geld mee 

verdienen. Er zijn meer dingen in de wereld, ook voor 

mij. Op dit moment besteed ik daar niet heel veel tijd 

aan, omdat ik weet dat ik bij de top hoor. Omdat ik 

weet dat het gerechtvaardigd is om me volledig op 

de sport te focussen. Maar ik heb nooit het gevoel dat 

ik er dingen voor moet laten, of de mensen in mijn 

omgeving verwaarloos. Mijn basis is goed. Niet voor 

niks heb ik mijn studie afgemaakt. Mocht ik om wat 

voor reden dan ook volgende week ineens niet meer 

kunnen handbiken, dan weet ik zeker dat ik niet in een 

zwart gat val.”

Thijn deed dit jaar examen op het vmbo – nou ja, 

examen … door de coronacrisis was hij na een paar 

goede tentamenresultaten geslaagd – en begint na de 

zomer op het Johan Cruyff College in Groningen. 

“Sport draait natuurlijk om prestaties, maar voor 

mij ook om het sociale”, erkent de jonge Rodenaar. 
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“Natuurlijk word ik er lichamelijk fitter van en geeft 

handbiken ook een soort ontspanning. Maar vooral het 

contact met andere handbikers uit heel Nederland is 

leuk. Het contact met andere mensen met een handicap, 

die iets soortgelijks hebben meegemaakt als ik, vind 

ik fijn. Je kunt over je handicap praten met mensen die 

dingen ervan herkennen. Die ervaringen uitwisselen is 

voor mij heel waardevol.”

‘Plezier’ blijkt het sleutelwoord te zijn voor zowel 

Jetze als Thijn. Ondanks of misschien wel dankzij hun 

sportieve ambities. “Als je het gevoel hebt dat je móét 

sporten, dat je daarnaast van alles niet mag, gaat het 

aan je vreten. Als je het gevoel hebt dat je alles mag 

en er niks voor hoeft te laten, dán doe je het goed”, 

zegt Jetze. “Of iemand nou wel of niet de top haalt, is 

bijzaak. Als ik Thijn over tien jaar tegenkom en hij dan 

nog steeds lol heeft in het handbiken, is dat geweldig! 

Of dat dan op de Paralympische Spelen is, bij een 

nationale wedstrijd of gewoon voor de lol bij hem in 

de buurt, maakt niet uit.” Thijn is het er volledig mee 

eens: “Als ik vanaf morgen ineens niet meer zou mogen 

handbiken, zou ik vooral de gezelligheid missen. Het 

plezier met anderen. En de vrijheid op de fiets. Je stapt 

op en bent weg, zonder dat je rekening met iemand 

hoeft te houden. Inderdaad: het is niet altijd leuk. Maar 

als ik geen zin heb en tóch ga handbiken, geeft dat 

enorme voldoening en plezier.” 

“ALS JE DAT ZO KUNT HOUDEN, 
ZIE JE VANZELF WAAR JOUW LAT 

LIGT EN WAAR JE UITKOMT. DAN 
DOE JE HET MET PLEZIER. EN 

DAAR DRAAIT HET 
ALLEMAAL OM.”
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Een avond om niet snel te vergeten; dat was het zeker op 

12 november 2019. Aan de hand van Oranjeleeuwin Jackie 

Groenen liep de 11-jarige Jikke ten Have het veld van het 

uitverkochte Gelredome in Arnhem op. Het g-voetbalstertje 

uit Beltrum was een van de gelukkigen die als ING 

Voetbalvriendje het veld mocht betreden voor de interland 

tegen Slovenië. 

Haar hele club – FC Eibergen – was maar wat trots op Jikke. 

Zo’n 25 kinderen, ouders en begeleiders van de club waren 

naar Arnhem gereisd om Jikke – én Jackie – aan te moedigen. 

Met een lach van oor tot oor genoot ze van haar moment op het 

voetbalveld. “Ik houd heel veel van voetbal”, zegt Jikke, die nu 

een halfjaar bij FC Eibergen speelt. “Ik ben altijd heel blij als ik 

voetbal. Ik vond het wel spannend om mee het veld op te lopen, 

maar ook heel erg leuk dat iedereen voor ons juichte.” Dat de 

Oranjeleeuwinnen vervolgens met 4-1 van Slovenië wonnen, 

maakte de avond voor Jikke onvergetelijk.

Unieke ervaring
Bij elke thuiswedstrijd van het Nederlands elftal en de 

Oranjeleeuwinnen mogen de ING Oranjevriendjes mee het veld 

op voor de wedstrijd start. Dit is een unieke ervaring, die Fonds 

Gehandicaptensport samen met de KNVB en ING ook biedt aan 

kinderen met een handicap. Hiermee vragen we aandacht voor het 

g-voetbal. Het Nationaal G-voetbalplan stimuleert mensen die een 

lichamelijke en/of verstandelijke beperking hebben om te gaan 

voetballen. Nu voetballen er zo’n vijfduizend van hen. De ambitie 

is om dat aantal te verhogen. De zichtbaarheid van het g-voetbal 

en de bewustwording dat het vanzelfsprekend moet zijn dat 

kinderen met een handicap kunnen voetballen én samen met hun 

helden het veld kunnen betreden, is onderdeel van de campagne 

die de partijen gezamenlijk voeren.

 

JIKKE EN JACKIE
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articuliere 
activiteiten 

Dankzij de inzet van vele 

enthousiastelingen zijn er 

vanuit 54 projecten giften 

gehaald. De acties variëren 

van een schoolsportdag en 

een benefietweek bij een 

studentenroeivereniging 

tot statiegeldacties in supermarkten. Voor deze 

projecten heeft Fonds Gehandicaptensport zich op 

verschillende manieren ingezet. Denk bijvoorbeeld 

aan vermeldingen op social media, aanlevering van 

promotiemateriaal, inbreng van veilingitems en het in 

ontvangst nemen van een cheque. De opbrengsten van 

de projecten liggen tussen enkele honderden en 

70.000 euro. 

In 2019 is door vijftien scholen een sponsoractie 

gehouden, een school heeft een statiegeldactie bij 

een supermarkt geregeld en een sportklas van een 

school heeft tijdens de collecteweek gecollecteerd. 

De totale opbrengst van deze sponsoracties was 

23.220,73 euro, een toename ten opzichte van vorig 

jaar. De opbrengst van de sponsoracties wordt geheel 

besteed aan de sporters met een handicap. Door bij een 

sponsoractieopbrengst van minimaal 1.000 euro 50 

procent als lokaal te ‘oormerken’, wordt ook op lokaal 

niveau een verbinding tussen school en sportvereniging 

gelegd. Op deze manier is 4.882,94 euro lokaal besteed.

Fonds Gehandicaptensport wordt voornamelijk gekozen als 

goed doel bij op sport gerichte projecten. Enkele daarvan 

hebben een evenement ook opengesteld voor sporters met 

een handicap of hebben een onderdeel aan het programma 

toegevoegd waarbinnen deelnemers kennis konden maken 

met gehandicaptensport.

IJsselmeer Challenge
Meer dan 1.200 fietsers stonden aan de start van de 

derde editie van de IJsselmeer Challenge. Dit jaar was 

de Afsluitdijk – die in onderhoud is – speciaal voor deze 

tocht opengesteld. Naast het verslaan van de Hollandse 

elementen onderweg zetten de deelnemers zich in voor 

Fonds Gehandicaptensport. Het Sterrenfietsteam met onder 

anderen Nicolien Sauerbreij en Frits Barend nam voor zijn 

vertrek de cheque in ontvangst. Dit jaar is er 71.563, euro 

opgehaald voor de sporters met een handicap. 
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Mongol Rally
Met Pablo – een Renault 5 uit 1986 – gingen Bas 

de Boer en Saskia Eijkelhof de Mongol Rally aan. 

De regels ervan zijn simpel: een oude auto en geen 

hulp van een tomtom of andere navigatie. Op 22 juli 

gingen ze van start in Praag om na een wekenlange 

rally uiteindelijk te finishen in Ulan-Ude in Mongolië. 

Ze besloten om zich met deze uitdagende tocht in te 

zetten voor Fonds Gehandicaptensport. Na thuiskomst 

overhandigden ze ons een cheque van 1.800,- euro.

Natuurzwemtocht
Jonna Meesters (16 jaar) organiseerde dit jaar alweer 

de derde editie van de Natuurzwemtocht in Breukelen. 

Door de eerste twee edities kon ze haar eigen droom 

realiseren: deelnemen aan School at Sea. Daarna 

besloot ze om ook de dromen van anderen waar te 

maken. De natuurzwemtocht bracht uiteindelijk 

1.550,- euro op.
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akelijke 
activiteiten 

Fonds Gehandicapten-

sport is in 2019 actief 

op de zakelijke markt 

met drie concepten: 

1%FairShare®, 

Supporters en het 

€1 Fair Care Business Team. Ook worden er jaarlijks 

meerdere fondsenwervende evenementen georganiseerd, 

zoals het Benefietdiner voor de Gehandicaptensport 

en de golfdagen.

1 %FairShare®

Sterk als individu, samen onoverwinnelijk! 

1% sportsponsoring voor gehandicaptensport.

Om de sportparticipatie voor mensen met een handicap 

te kunnen vergroten is er geld nodig, veel geld. In onze 

1%FairShare®-samenwerking met het Nederlandse 

bedrijfsleven vragen we organisaties om 1% boven op 

hun totale budget voor sportsponsoring te investeren in 

de gehandicaptensport. 1%FairShare® = 1% sportsponsoring 

voor gehandicaptensport.

In Nederland sporten bijna 5 miljoen mensen bij een 

sportvereniging, die aangesloten is bij een sportbond. Van 

deze sporters hebben circa 50.000 een handicap. Dit betekent 

dus dat 1% van alle aangesloten sporters in Nederland een 

handicap heeft. 1%FairShare® wordt ondersteund door 

NOC*NSF. Door gerichte en efficiënte investeringen wordt de 

huidige sportparticipatiegraad vergroot. Daarnaast worden de 

kwaliteit en de kwantiteit van het aanbod verbeterd.

In 2019 waren er 33 1%FairShare®-partners 

verbonden aan Fonds Gehandicaptensport. 

We mochten drie nieuwe partners verwelkomen: 

Asito, Nederlandse Aardolie Maatschappij en 

Droomparken. De totale opbrengst van 

1%FairShare® bedroeg 1.091.459,- euro.

Met elke 1%FairShare®-partner wordt een 

bestedings- en activatieplan op maat gemaakt. 

Meestal worden de besteding en activatie 

doorgetrokken in de tak van sport waarin de 

sportsponsor actief is. Met Asito als hoofdsponsor 

van de Nederlandse Curling Bond wordt het 

rolstoelcurling verder op de kaart gezet. ABN 

AMRO Bank is actief bij vele hockeyclubs, dus 

vanuit die betrokkenheid wordt het g-hockey 

ondersteund.

Daarnaast zijn er 1%FairShare®-partners die de 

keuze maken om bij te dragen aan het bevorderen 

van dicht bij huis sporten voor iedereen met een 

handicap. Fonds Gehandicaptensport verstrekt 

namens deze partners start- en stimuleringssubsidies 

aan lokale sportverenigingen en stichtingen in 

Nederland. Op deze wijze kunnen ze aangepast 

sportaanbod opstarten of verder ontwikkelen. 

Partners als Scelta Mushrooms en Seacon Logistics 

kiezen ervoor om dit te doen in de regio waar ze 

gevestigd zijn, waardoor er directe binding ontstaat 

met de projecten.

Namens 1,7 miljoen sporters met een handicap 

danken wij de 1% FairShare ®- en media 

partners voor de inhoudelijke- en financiële 

steun. Dit jaar hebben wij de volgende uitgelicht.

Z
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Nationale-Nederlanden 
Tijdens de NN Zevenheuvelenloop werd de eerste editie van 

het NK Running Blind georganiseerd. 28 koppels van een 

loper met een visuele handicap en een buddy streden om de 

nationale titel over een afstand van 15 kilometer. Het was 

nog wel een officieus NK, want de wedstrijdlopers hebben 

nog geen officiële licentie.

KPN
Sport moet voor iedereen mogelijk zijn, ook voor mensen 

met een handicap. Daarom ondersteunt KPN Fonds 

Gehandicaptensport en organiseren we samen ieder jaar de 

KPN Schaatsvriendendag. Samen met familie en vrienden 

komen op deze dag ruim 2.000 kinderen met een beperking 

om te schaatsen en deel te nemen aan activiteiten op en rond 

het ijs. Een groot succes zijn hierbij de clinics die door oud-

schaatsers worden verzorgd en die de kinderen helpen om 

op een speelse manier kennis te maken met de schaatssport. 

KPN-medewerkers zijn deze dag als vrijwilliger betrokken 

bij de organisatie van het evenement. “Tijdens de KPN 

Schaatsvriendendag willen we de bezoekers allereerst een 

mooie dag bezorgen, waarbij we het voor iedereen mogelijk 

maken om te schaatsen. Voor de mensen zonder handicap 

is het goed om zich te realiseren wat de uitdagingen én 

oplossingen zijn bij gehandicaptensport.” (Mark Versteegen, 

Head of Sponsorships KPN)
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G-Hockey- & Korfbaltoernooi
In samenwerking met Simpel, ABN AMRO Bank 

en Sportlife werd op 1 september het G-Hockey- & 

Korfbaltoernooi georganiseerd bij Hockeyclub Rotterdam. 

Deze tweede editie was volledig geïntegreerd in het ABN 

AMRO Weekend met hockeyactiviteiten voor zowel de 

top- als de breedtesport. In totaal deden er tien teams mee.

De VriendenLoterij
De VriendenLoterij steunt maatschappelijke initiatieven die 

mensen met onvoldoende middelen of mogelijkheden een 

steuntje in de rug geven, zodat zij voluit mee kunnen doen 

in de samenleving en een volwaardig leven kunnen leiden. 

Als deelnemer aan de loterij kun je meespelen voor Fonds 

Gehandicaptensport. 

Fonds Gehandicaptensport heeft in 2019 maar liefst 

832.388,- euro mogen ontvangen van de VriendenLoterij. 

Met deze bijdrage kunnen we weer een belangrijke stap 

zetten in het realiseren van onze doelstelling: sport mogelijk 

maken voor iedereen die een handicap heeft. De volgende 

projecten/activiteiten worden mede mogelijk gemaakt door 

de VriendenLoterij, innovatieve projecten ter promotie/

stimulering van sport voor gehandicapten, financiering 

van sportevenementen, aanschaf van aangepast sport- en 

spelmateriaal, realiseren van bouwtechnische aanpassingen.
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1 FairCare 
Business Team

Halverwege 2018 is Fonds 

Gehandicaptensport gestart 

met een concept voor het 

midden- en kleinbedrijf 

(mkb). In 2019 is dit concept 

verder ontwikkeld en is de 

naam bepaald: het €1 FairCare Business Team. Als lid 

van dit businessteam steun je de gehandicaptensport 

voor slechts 1 euro per dag. Alle deelnemende bedrijven 

ontvangen vanuit het fonds onder andere het officiële 

€1 FairCare Business Team-minitenue. In 2019 is met een 

grootschalige belactie gestart om bedrijven te vragen zich 

aan te sluiten bij dit businessteam. Eind 2019 hadden we 

dertig businessteamleden. In 2020 zal de wervingsstrategie 

verder worden aangescherpt.

Supporters
Zakelijke partijen die geen sportsponsor zijn maar wel graag 

een bijdrage leveren aan de gehandicaptensport, kunnen 

Supporter worden van Fonds Gehandicaptensport. Dit doen 

ze door middel van het beschikbaar stellen van een financiële 

bijdrage, materialen of diensten. D&B Eventmarketing 

ondersteunt bijvoorbeeld de organisatie van het jaarlijkse 

Benefietdiner voor de Gehandicaptensport, reisorganisatie 

Vuelandia stelt een vast bedrag van elke boeking ter 

beschikking aan Fonds Gehandicaptensport, en Stamhuis stelt 

een financiële bijdrage beschikbaar voor Special Olympics 

Nederland. In 2019 hadden we in totaal 28 Supporters. 
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venementen

Op 29 oktober vond in de 

Johan Cruijff ArenA de 

dertiende editie van het 

Benefietdiner voor 
de Gehandicap-
tensport plaats. Het 

thema van de avond was 

dit jaar ‘VictorioUS’, gepresenteerd door Humberto Tan. Het 

euforische gevoel van onoverwinnelijkheid werd gevierd 

en de winnaars van de Uniek Sporttalentverkiezing werden 

gehuldigd. Zangeres Berget Lewis sloot de avond feestelijk 

af. Tijdens het Benefietdiner is een prachtig bedrag van  

397.195,- euro opgehaald. De zaal was volledig uitverkocht 

met 44 goedgevulde tafels.

In 2019 zijn er twee golfdagen georganiseerd. In 

het voorjaar, op 20 mei, had Fonds Gehandicaptensport 

Businessclub The Duke in Nistelrode aangeboden gekregen 

van de familie Van Eerd, eigenaar van Jumbo Supermarkten 

en The Duke. In samenwerking daarmee hebben we een 

bijzonder golfevenement georganiseerd. Na de zomer, op 16 

september, waren we welkom op de Koninklijke Haagsche 

Golf & Country Club. De twee golfdagen hebben een mooi 

resultaat opgeleverd voor de gehandicaptensport: 107.428,- 

euro.
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FINANCIEEL

Figuur 2.

Figuur 1.
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Current ratio (vlottende activa / vlottende passiva):

De current ratio geeft een indicatie van de mate waarin de 

organisatie in staat is op korte termijn aan haar financiële 

verplichtingen te voldoen. Hiervoor wordt gekeken naar de 

verhouding tussen de vlottende activa en de kortlopende 

schulden. De liquiditeit betreft de (current) ratio van de 

vlottende activa ten opzichte van de vlottende passiva. 

Deze ratio bedraagt in 2019: 3,8 (2018: 2,5).  

Over het algemeen wordt een current ratio van > 1 als 

minimale eis gesteld. Een ratio onder de 1 geeft een 

verhoogd risico dat op enig moment onvoldoende geld 

beschikbaar is om verschuldigde betalingen te verrichten. 

Ook is het risico groot dat een tegenvaller (bijvoorbeeld een 

vordering die niet op tijd wordt voldaan of onverwachte maar 

noodzakelijk uitgaven) direct leidt tot liquiditeitsproblemen. 

Zoals aangegeven bedraagt de current ratio bij Fonds 

Gehandicaptensport eind 2019: 3,8. Er zijn daarom 

voldoende middelen om de kortlopende (bestedings)

verplichtingen te kunnen voldoen.

Solvabiliteit (eigen vermogen / totaal vermogen):

De solvabiliteitsratio van Fonds Gehandicaptensport is 

74 procent voor 2019. De solvabiliteit geeft een indicatie van 

de mate waarin een organisatie in staat is aan zijn financiële 

verplichtingen te voldoen. Solvabiliteit wordt bepaald door 

de verhouding tussen het eigen vermogen en het totale 

vermogen. Hoe hoger het eigen vermogen ten opzichte van 

het balanstotaal, des te beter het solvabiliteitspercentage. 

Ten aanzien van de solvabiliteit wordt hier vanuit de theorie 

een minder harde minimumwaarde gehanteerd. Dit hangt 

sterk af van het soort organisatie waarvoor dit kengetal 

berekend wordt, de gewenste strategie en de risico’s die de 

organisatie loopt.

Voor fondsenwervende organisaties is onder 

andere de verhouding tussen bestemmingsreserves 

en bestemmingsfondsen van belang. Bij een 

bestemmingsreserve is de organisatie immers vrij om de 

middelen aan te wenden voor een zelfgekozen doel. Bij 

een bestemmingsfonds is dit door derden aangegeven. Ten 

aanzien van Fonds Gehandicaptensport is de verdeling tussen 

de verschillende categorieën binnen het eigen vermogen te 

zien in figuur 2.

Continuïteit
Ten tijde van het definitief maken van de jaarrekening 2019 

in maart en april 2020 wordt Nederland overvallen door de 

coronapandemie. Deze zal in 2020 van grote invloed zijn 

op de activiteiten van Fonds Gehandicaptensport, zowel 

in praktische (niet doorgaan van diverse activiteiten) als 

financiële zin. Dankzij het continuïteitsvermogen en de 

beschikbare liquide middelen is de verwachting dat Fonds 

Gehandicaptensport ook in de meest sombere scenario’s in 

2020 aan haar verplichtingen kan voldoen. De verwachting 

is dat het boekjaar 2020 door de coronapandemie, ondanks 

een beroep op de steunmaatregelen van het kabinet, met een 

aanzienlijk verlies zal worden afgesloten.

Analyse ontwikkeling kengetallen
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Organogram

Bureaumedewerkers

RvT

RvB

Partner-
ships

Particuliere 
werving

Zakelijke
werving

Corporate
Communicatie

Bestedingen

Communicatie

Communicatie

Voorlichting

Uniek Sporten

Voorlichting 
en Besteding

Beheer en 
administratie

Strategie

Nike Boor, directeur 
 
Henriette Bijl-Postuma, directie- en 
bestuurssecretaris t/m 1 december 2019

Iris Wubbe, directie- en bestuurssecretaris 
vanaf 1 december 2019
 
Edith Verhoeven, financieel/
administratief medewerker
 
Ruud Zaagsma, medewerker ICT 
 
Frans Vester, financieel administrateur
 
Karin de Graaf, manager voorlichting 
en bestedingen, programmaleider Uniek 
Sporten 
 
Arjo Wijnhorst, online marketeer
 
Gijs van Butselaar, projectcoördinator
 
Evelien Versteeg, medewerker 
bestedingen 

Lilian Eerens-Frieling, medewerker 
(S)Cool on Wheels, medewerker AVG 
en dataprocessen
 
Céline van Oosterhout, coördinator 
voorlichting en ondersteuning t/m 28 
februari 2019
 
Anne Honders, senior medewerker 
communicatie t/m 31 juli 2019
 
Bregje van Grinsven, medewerker 
content en community 
 
Monica van Harn, manager strategie en 
corporate communicatie
 
Martijn Kabbes, manager werving t/m 
20 september 2019.

 

Esther Prince, event manager, interim-
manager werving 
 
Ellen Taal, senior medewerker werving
 
Debby IJpma, medewerker particuliere 
werving vanaf 15 april 2019
 
Anouk Rimmelzwaan-van der Laan, 
projectmedewerker werving 
 
Daniella Coronel, senior fondsenwerver 
vanaf 18 februari 2019
 
Cees Wijburg, strategisch adviseur 
 
Het totaal aantal fte’s per 31 december 
2019 bedraagt 14,74. Gemiddeld over 
heel 2019 bedroeg het aantal fte’s 15,71.
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Personeelsbeleid
Fonds Gehandicaptensport heeft sinds 1 januari 2013 eigen 

personeel in dienst. 

 

Fonds Gehandicaptensport streeft met het personeelsbeleid 

naar een evenwichtige verdeling van sekse, leeftijd en 

ervaring, autochtoon/allochtoon. Fonds Gehandicaptensport 

streeft ernaar in al zijn geledingen, van bestuur tot stagiair, 

medewerkers met een handicap in dienst te hebben. 

Medewerkers zijn professionals die zeer zelfstandig hun 

taken en verantwoordelijkheden uitvoeren. Jaarlijks vindt met 

elke medewerker een functionerings- en beoordelingsgesprek 

plaats. De uitkomsten hiervan worden schriftelijk vastgelegd. 

Het personeelsbeleid met onder andere functieomschrijvingen 

is afgeleid van het functieboek Goede Doelen Sector. 

Fonds Gehandicaptensport werkt doorlopend met stagiairs 

en vrijwilligers op verschillende afdelingen. Werving 

van nieuwe medewerkers vindt vooral plaats via sociale 

netwerken.

Freelance-inzet
In 2019 is gebruikgemaakt van freelancemedewerkers; 

Renée Balkema en Ed Hasselman.

Kennis borgen
Nike Boor, directeur van Fonds Gehandicaptensport, is

met meer dan 25 jaar ervaring in de gehandicaptensport

onze kennisbron. Van strategie tot aan de (sport)schoenen

op het veld. Besloten is de kennis beter te borgen door het

aanstellen van een manager strategie. Dit is Monica van

Harn. Daarnaast zal in 2020 het managementteam uitgebreid

worden van vier naar zes personen, corresponderend met de

verantwoordelijkheden in de organisatie: directie, strategie

en corporate communicatie, partnerships, voorlichten en

besteden, communicatie en beheer.

Certificering
Fonds Gehandicaptensport is trots op het feit dat het voldoet 

aan de strenge beoordeling van het Centraal Bureau voor 

Fondsenwerving (CBF). Het CBF is een onafhankelijke 

stichting die sinds 1925 toezicht houdt op het inzamelen 

van geld voor goede doelen. De taak van het CBF is het 

bevorderen van een verantwoorde fondsenwerving en -besteding. 

Het CBF beoordeelt fondsenwervende instellingen en verstrekt 

informatie en advies aan overheid en publiek.

Sinds 1 juli 2000 voldoet Fonds Gehandicaptensport aan de 

criteria en de overige voorwaarden zoals vastgelegd in de CBF-

erkenning. Elke twee jaar is er een tussentijdse toetsing. In 2019 

heeft een uitgebreide toetsing voor verlenging voor de periode 

van 2019-2022 plaatsgevonden. Op 24 mei 2019 ontving Fonds 

Gehandicaptensport het besluit van het CBF om de erkenning D 

te continueren. 

Fonds Gehandicaptensport wordt beoordeeld op de volgende 

onderwerpen: bestuur, beleid, fondsenwerving, voorlichting & 

communicatie, besteding van middelen en verantwoording. Sinds 

begin 1999 maakt de Richtlijn 650 deel uit van de Richtlijnen 

voor de jaarverslaggeving. Dit is een uitgave van de Raad voor 

de Jaarverslaggeving. Het volgen van de Richtlijn 650 is een 

belangrijke vereiste voor het verkrijgen en behouden van de 

CBF-keur voor goede doelen. Alle keurmerkhouders moeten 

hun jaarverslaggeving overeenkomstig deze richtlijn opstellen. 

Hiermee wordt een hoge mate van uniformiteit en transparantie 

bereikt. Lezers van jaarverslagen (publiek, pers) komen in ieder 

geval dezelfde opstellingen en dezelfde terminologie tegen. 

Uniek aan de Richtlijn 650 is dat onderscheid wordt gemaakt 

tussen kosten die gemaakt worden om gelden te werven, kosten 

die gemaakt worden in het kader van beheer en administratie 

en kosten die gemaakt worden om de gelden uit te geven. 

Fonds Gehandicaptensport heeft de beschikking over een anbi-

verklaring (nr. 0038.27.513). Sinds 2008 is er een wetgeving 

van kracht voor charitatieve, culturele, wetenschappelijke 

en andere algemeen nut beogende instellingen (anbi’s). Als 

instellingen gebruik willen blijven maken van de gunstige 

fiscale faciliteiten die voor ze in het leven zijn geroepen, 

moeten ze zich aanmelden bij de Belastingdienst. Indien de 

instelling aan de criteria voldoet, krijgt die een beschikking van 

de Belastingdienst. Alleen instellingen met deze beschikking 

betalen geen successie- of schenkingsrecht over de donaties of 

schenkingen die ze ontvangen. Hierdoor blijven er meer gelden 

over voor de directe doelstelling. Ook als de instelling zelf een 

uitkering doet, hoeft daarover geen schenkingsrecht te worden 

betaald. Bovendien kunnen donateurs aan anbi’s hun giften van 

de inkomstenbelasting of vennootschapsbelasting aftrekken.



Kwestbaarheidsanalyse Fonds 
Gehandicaptensport 
: In het meerjarenplan 2017-2021 zijn SWOTanalyse 

en een confrontatiematrix opgenomen. Ideeën zijn 

vertaald naar plannen en doelstellingen. In het jaarplan 

van Fonds Gehandicaptensport en het afgeleide 

jaarplan van Uniek Sporten worden de plannen en 

doelstellingen uitgeschreven. In dat proces zijn risico’s 

geactualiseerd, maatregelen besproken, afgewogen 

en indien relevant, meegenomen. Intern is een 

kwetsbaarheidsanalyse opgesteld, zowel voor Fonds 

Gehandicaptensport als het platform Uniek Sporten.

Voor Uniek Sporten zijn tevens een 

communicatiebeleid en een crisisprotocol 

vormgegeven. Daarin zijn zaken opgenomen als 

verantwoordelijkheid, melding, handhaving en 

proces. In 2019 hebben zich gelukkig geen kwesties 

voorgedaan.

 
Populariteit huis-aan-
huiscollecte
De nationale collecte staat onder druk. Zoals ook bij 

de andere collecterende goede doelen. Ons streven is 

de negatieve tendens te doorbreken. Daarom is in 2018 

gestart met een bundeling van kennis en kracht door 

een samenwerking met HandicapNL. De collecte van 

Fonds Gehandicaptensport is in begin april, die van 

HandicapNL eind september. Risico’s van de collecte 

worden zo beter afgedekt; er ontstaat een effectief 

proces en daardoor zijn er meer opbrengsten.

Toenemen Foundations en 
versnippering
De markt versnippert door de toetreding van (kleinere) 

organisaties, opgericht door (ex-)sporters. De markt 

wordt hierdoor minder transparant, wat niet werkt 

in het voordeel van alle partijen. Er is besloten om 

samenwerking te onderzoeken, en om concreet 

samen te werken met partijen als de Esther Vergeer 

Foundation en handicapNL.

AVG
De AVG is per 25 mei 2018 officieel ingegaan. Een 

quickscan is uitgevoerd door de Qiy Foundation en op 

alle aandachtsgebieden zijn acties ondernomen. Omdat 

Fonds Gehandicaptensport in 2019 niet op grote schaal 

persoonsgegevens verwerkte, was het aanstellen van een 

Functionaris Gegevensbescherming (FG) niet verplicht. In 

de toekomst zal zo nodig een FG worden aangesteld.

Datagebruik ter bevordering van de 
gehandicaptensport   
Data van Uniek Sporten worden inhoudelijk ingezet. Als 

blijkt dat in een regio bijvoorbeeld veel gezocht wordt naar 

een bepaalde sport, dan signaleert Uniek Sporten dat en 

wordt de lokale sportorganisatie geïnformeerd.

De BSD-score  

De BSD-score van de directeur is maximaal, daarmee 

functiegroep H, met een maximale remuneratie van 

121.708,- euro.

Een normjaarinkomen is het geadviseerde maximale 

jaarinkomen op fulltime basis en omvat:

• brutoloon/salaris;

• vakantiegeld;

• vaste eindejaarsuitkering;

• eventuele andere inkomensbestanddelen zoals 

een jubileumuitkering of uitbetaling van niet opgenomen 

vakantiedagen. In de berekening van het jaarinkomen 

worden dus de werkgeverslasten (bijvoorbeeld 

pensioenlasten) niet betrokken.

Integriteitsbeleid
Fonds Gehandicaptensport streeft ernaar een integere 

organisatie te zijn. Dat is een organisatie die aan zo veel 

mogelijk voorwaarden voldoet om personen binnen de 

organisatie, individueel of collectief, te stimuleren zich 

te houden aan de gezamenlijke normen en waarden. Die 

vormen de basis van de gedragsregels. Ook de naleving 

van regels behorende bij een professie valt ook onder 

integriteit. Verder is er de persoonlijke integriteit, die te 

maken heeft met algemene gedragsnormen zoals fatsoen, 
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eerlijkheid en openheid. Het Integriteitsbeleid van Fonds 

Gehandicaptensport is erop gericht dat alle betrokkenen 

zich de gedragsregels eigen maken en deze daardoor als 

vanzelf volgen. Er is een vertrouwenspersoon aangesteld 

door de directie met medeweten van de Raad van Toezicht 

voor een periode van twee jaar, die twee maal kan 

worden verlengd. De directeur informeert de staf over de 

aanstelling en verlenging.

In 2019 zijn er geen meldingen en schendingen gemeld. 

De integriteit van de medewerkers wordt bevorderd 

door minimaal 2 maal per jaar aandacht te besteden aan 

het onderwerp in het gezamenlijke ‘lunchoverleg’. De 

integriteit van anderen wordt bevorderd door dat integriteit 

een onderdeel is van minimaal één vergadering van de 

Raad van Toezicht. 

Reflectie
Het beleid is net gestart en maakt ons structureel bewust 

van het doel en de normen en waarden waarvoor onze 

organisatie staat. Het is de start van een (nog meer) 

transparante organisatie waarbij wij elkaar respecteren 

en helpen. Alles met het doel om de doelgroep, mensen 

met een handicap, te inspireren, faciliteren en stimuleren 

tot sporten en bewegen. Zodanig dat in 2030 sporten of 

bewegen met een handicap de normaalste zaak van de 

wereld is. 

Integriteit en Uniek Sporten 
Belangrijk is dat verenigingen een goed vrijwilligersbeleid 

hebben. Daarnaast zijn er professionals, zoals de 

sportfunctionarissen; die zijn ook de oren en ogen in de 

regio. In 2019 is een start gemaakt met de ontwikkeling 

van een protocol om in de toekomst meldingen te kunnen 

doen via Uniek Sporten.

Sturing en beleidsevaluatie vanuit de doelgroepen vinden 

plaats door enquêtes en panelgesprekken. Een voorbeeld 

is het verschillend communiceren met verschillende 

doelgroepen. Tot voor kort communiceerde Fonds 

Gehandicaptensport uitsluitend met de zakelijke markt en 

het grote publiek. 

Communicatie met de doelgroep
Vanaf 2017 wordt ook gecommuniceerd met de sporter 

die een handicap heeft – via Uniek Sporten. Fonds 

Gehandicaptensport gebruikt de term ‘sporter met een 

handicap’, daar waar via Uniek Sporten gesproken wordt 

over ‘iemand met een beperking’. In 2019 hebben we via 

Uniek Sporten een poll gehouden onder onze achterban 

op social media. Hieruit komt naar voren dat een grote 

meerderheid de voorkeur geeft aan het woord ‘beperking’ 

in plaats van ‘handicap’. Uniek Sporten zal daarmee in zijn 

doelgroepgerichte communicatie in de toekomst rekening 

houden en nog vaker communiceren vanuit ‘beperking’ 

dan vanuit ‘handicap’.
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Raad van Toezicht
De Raad van Toezicht ziet toe op het functioneren van de 
directie en de algemene gang van zaken, en geeft bovendien 
gevraagd en ongevraagd advies op alle gebieden die 
relevant zijn voor Fonds Gehandicaptensport. De raadsleden 
verrichten hun taken onbezoldigd. Eventueel gemaakte 
onkosten worden niet gedeclareerd.

De huidige Raad van Toezicht is samengesteld uit negen 
personen en heeft met name specifieke kennis op het gebied 
van communicatie, jurisprudentie, marketing en sport, en een 
relevant netwerk in de sport en in het bedrijfsleven. 

Op 26 juni 2019 is het bestuur overgegaan naar een Raad van 
Toezicht.

De Raad van Toezicht van Fonds Gehandicaptensport kwam 
in 2019 drie keer bijeen: 13/3, 27/5, 9/12.

De benoemingsperiode voor raadsleden bedraagt vier jaar. 
De leden zijn terstond herkiesbaar en kunnen twee keer 
herbenoemd worden. De maximale benoemingsperiode 
bedraagt 12 jaar, conform de Code Goed Bestuur.

Leden Raad van Toezicht
Per 31 december 2019 bestond de Raad van Toezicht uit:

Ir. Henk Markerink (voorzitter)
Datum infunctietreding: 1 januari 2017 
Specialismen: sport, bestuur en organisatie 

“Sport heeft mij heel veel gegeven en dat wil ik doorgeven, 
vooral aan mensen die op sportief gebied een extra zetje goed 
kunnen gebruiken.”

Huidige functie: 
• Directeur Johan Cruijff ArenA

Van belang zijnde nevenfuncties:
• Voorzitter Citymarketing Amsterdam Zuidoost/
 Zuidoost Partners
• Voorzitter BREIKERS (Beter Benutten)
• Bestuurslid/Vicevoorzitter Bedrijvenvereniging
  Amsterdam Zuidoost
• Bestuurslid VNO-NCW Metropool Amsterdam

• Lid Economic Board van Metropool Amsterdam
• Lid bestuurlijk trio Beter Benutten Metropool Amsterdam 
(samen met de minister van Infrastructuur & Milieu en de 
gedeputeerde van de provincie Noord-Holland)

Trienke Stellema (audit commissie)
Datum infunctietreding: 26 maart 2015 
Specialismen: financiën, zorg en organisatie 

“Het is heerlijk om te kunnen sporten, het is gezond en je 
maakt vrienden. Dat gun ik iedereen.”

Van belang zijnde nevenfuncties:
• Voorzitter bestuur Fonds NutsOhra 
• Voorzitter Raad van Commissarissen MC Kinderwens
• Lid Raad van Commissarissen Eno Zorgverzekeraar 
• Lid Raad van Commissarissen Annatommie mc
• Lid Raad van Toezicht Cordaan

Drs. Peter van Keulen (secretaris)
Datum infunctietreding: 13 maart 2018
Specialismen: politiek en public affairs

“Iedereen die wil, moet een sport kunnen uitoefenen. Dat is 
voor mij vanzelfsprekend en dat idee wil ik bij iedereen onder 
de aandacht brengen.”

Huidige functie: 
• Oprichter-eigenaar Public Matters

Van belang zijnde nevenfuncties:
• Bestuurslid Florence Wenst
• Bestuurslid Stichting Machiavelli
• Lid Koning Willem I Kring

Bob van Oosterhout
Datum infunctietreding: 12 juni 2018
Specialisme: sportmarketing

“Sport heeft een enorme maatschappelijke meerwaarde: 
sport inspireert, verbindt, leert jongeren omgaan met succes 
en teleurstelling én bevordert de integratie.”
Huidige functie:
• Eigenaar Triple Double
Van belang zijnde nevenfuncties:
• Voorzitter NIMA Sport
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• Bestuurslid PSV Foundation
• Commissaris Coöperatie Eerste Divisie

René Martens (aanspreekpunt RvT 
integriteitsvraagstukken)
Datum infunctietreding: 27 maart 2013
Specialismen: communicatie, sport en organisatie

“Sport is een belangrijk ingrediënt in de persoonlijke groei 
van eenieder, ongeacht welke sport, ongeacht de fysieke 
mogelijkheden.”

Huidige functie: 
• Commercieel directeur Medux

Van belang zijnde nevenfuncties:
• Bestuurslid Fonds voor de Topsporter (NOC*NSF)
• Bestuurslid Basketball Experience Nederland
• Lid ledenraad Vereniging Achmea
• Voormalig bestuurslid Esther Vergeer Foundation
• Voormalig bestuurslid Stichting Orange and Wheels
• Voormalig voorzitter cliëntenraad revalidatiecentrum 
 Leijpark
• Initiator MijnHulpmiddel.nl
• Voormalig paralympisch sporter (rolstoelbasketbal)

Mr. Dolf Segaar
Datum infunctietreding: 13 mei 2013
Specialisme: juridische kennis

“Ik zag bij een vriend welke impact een handicap kan 
hebben op je sportbeoefening. Maar ook hoe gedreven hij 
was om een gelijkwaardige prestatie neer te zetten. Dat wil 
ik uitdragen.”

Huidige functie: 
• Partner-advocaat CMS Derks Star Busmann

Van belang zijnde nevenfuncties:
• Voorzitter Raad van Toezicht Stichting Topsport 
 Amsterdam
• Voorzitter Dispute Channel Doping International 
 Amateur Boxing Association
• Lid Commissie Naleving Dopingsancties van de 
 Anti-Doping Autoriteit Nederland
• Lid Dispute Channel Doping International 

Bobsleigh & Skeleton Federation

Prof. dr. ir. Kitty Koelemeijer
Datum infunctietreding: 3 december 2014
Specialisme: marketing

“De mogelijkheid actief sport te beoefenen zou 
vanzelfsprekend moeten zijn, voor iedereen.” 

Huidige functie:
• Hoogleraar Marketing & Retailing Nyenrode Business 
 Universiteit
• Directeur Center for Marketing and Supply Chain 
 Management Nyenrode Business Universiteit

Van belang zijnde nevenfuncties:
• Bestuurslid VEDIS detailhandelsplatform
• Bestuurslid Vereniging Poppodia Festivals
• Vicevoorzitter Raad van Commissarissen Intergamma
• Lid Raad van Commissarissen Brunel International NV
• Lid Raad van Commissarissen B&S Group
• Lid Raad van Commissarissen CB Logistiscs
• Lid Raad van Commissarissen Coram International

Frans van Steenis
Datum infunctietreding: 13 maart 2017
Specialismen: loterijen, organisatie en politiek

“Sport, of beter gezegd regelmatig bewegen, ongeacht 
je fysieke mogelijkheden, staat voor een gelukkiger en 
gezonder Nederland.”

Huidige functie: 
• Eigenaar FVSW Advies BV
• Associated Partner Hague Corporate Affairs
• Associated Partner Policy Research Corporation

Van belang zijnde nevenfuncties:
• Voorzitter bestuur Stichting Beachresort Kijkduin
• Lid Raad van Commissarissen FIFPro
• Lid Raad van Toezicht Movisie
• Lid Raad van Toezicht Spinoza Scholengroep
• Lid Raad van Toezicht Omniversum Den Haag
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Marc ter Haar
Datum infunctietreding: 27 mei 2019
Specialismen: Common sense en lid van de audit 
commissie

“Laat niets wat je niet kan tussen hetgeen komen wat je 
wel kunt doen.” (John Wooden)

Huidige functie:
• Strategic Relationship Director EY

Van belang zijnde nevenfuncties:
• Voorzitter Raad van Advies bij Horti Heroes.
• Voorzitter van Stichting Effectief Voorschrijven buiten
 Medicatie (SEVBI).
• Boardmember bij stichting International City Swim. 
• Founder & voormalig voorzitter van de stichting 
 ‘Amsterdam City Swim’ (2012-2016)

Directie
De directie is belast met het dagelijks besturen van de 
organisatie en geeft leiding aan het bureau. De taak van de 
directie bestaat uit het zich bij voortduring op de hoogte 
houden van feiten, omstandigheden en ontwikkelingen die 
van belang kunnen zijn voor Fonds Gehandicaptensport, en de 
middelen die beschikbaar zijn dusdanig in te zetten binnen de 
statutaire doelstelling van het fonds. In het directiestatuut zijn 
de taken en verantwoordelijkheden vastgelegd. Directeur van 
Fonds Gehandicaptensport is Nike Boor. De salariëring van 
de directie valt binnen de normen van de brancheorganisatie 
Goede Doelen Nederland. Die heeft richtlijnen ontwikkeld 
voor salariëring voor alle Nederlandse goededoelenfondsen.

Het salaris van de directie is voor 2019 als volgt samengesteld:

Dienstverband 1,0 fte   €

Brutoloon      96.797 
Vakantiegeld        7.769  
Eenmalige uitkering             0

Totaal     104.566
  
Sociale lasten      10.428   
Pensioenlasten      10.874  
Onkostenvergoeding       2.450  

Totaal       23.751    

Totaal bezoldiging   128.317  

De BSD-score van de directeur is 418, functiegroep H met 
een maximale renumeratie van 121.708,- euro. De GDN-
beloningsregeling gaat uit van bruto looninkomen zonder de 
werkgeverslasten inzake pensioenen en sociale lasten.
 

Beschermheer
Fonds Gehandicaptensport is trots op het feit dat professor 
meester Pieter van Vollenhoven beschermheer is. Hij is een 
van de oprichters van Fonds Gehandicaptensport.



 

 FGS jaarverslag 2019 | 75

Comité van inspiratie
Tijdens de vergaderingen van het Comité van inspiratie worden 

onderwerpen behorende tot 1%FairShare® behandeld, evenals 
zaken die betrekking hebben op het jaarlijkse Benefietdiner voor 
de Gehandicaptensport, de Watersport voor Gehandicapten en 
Special Olympics Nederland.

Het Comité van inspiratie is in 2019 regelmatig bijeengekomen 
en bestaat uit:

• Paul Broersen     
• Jan Knaap
• Roeland Mackloet
• Joost Manassen
• Frank van den Wall Bake   
• Frans van Steenis
• Wessel Berkman
• Piet Hein Merckens

Adviescommissie
De Adviescommissie is een onafhankelijk adviesorgaan van 
de directie van Fonds Gehandicaptensport. De taak van de 
Adviescommissie is om een onafhankelijk advies aan de directie 
te geven als het gaat om subsidies die buiten de richtlijnen 
vallen, subsidierichtlijnen aan te passen en aanverwante 
zaken. Daarnaast adviseert de Adviescommissie de directie 
in algemene zin over de besteding van gelden door Fonds 
Gehandicaptensport. 
De Adviescommissie brengt maar liefst honderd jaar kennis en 
ervaring bij elkaar, gecombineerd met specifieke kennis van de 
georganiseerde sport. 

De Adviescommissie bestond in 2019 uit:

• Robin Ammerlaan, voormalig paralympisch tennisser
• Jurjen Engelsman, voormalig paralympisch zwemmer
• Annette Roozen, paralympisch atlete
• Erik de Winter, adjunct-directeur Kenniscentrum 
 Sport, voormalig algemeen directeur Gehandicaptensport
 Nederland

De adviescommissie heeft op dit moment geen voorzitter.
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Verantwoordingsverklaring

Een voorwaarde voor het CBF-keurmerk is de jaarlijkse 

verantwoordingsverklaring. Daarin maakt de organisatie 

duidelijk hoe ze omgaat met de drie belangrijke principes:

1. scheiding van uitvoering, bestuur en toezicht;

2. omgang met belanghebbenden;

3. effectiviteit en efficiëntie van bestedingen.

1. Scheiding van uitvoering, bestuur en toezicht
Taken en verantwoordelijkheden van bestuur en directie: 

Het bestuur van Fonds Gehandicaptensport ziet toe op 

het functioneren van de directie en de algemene gang 

van zaken. De directie is belast met het besturen van 

de werkorganisatie van het Fonds en het onderhouden 

en aangaan van relaties met externe contacten. Extern 

toezicht wordt uitgevoerd door BDO en Centraal Bureau 

Fondsenwerving (CBF-keurmerk).
 

2. Omgang met belanghebbenden 
Fonds Gehandicaptensport streeft naar een open dialoog met 
alle belanghebbenden: • Collectecomités • Medewerkers 
• Partners • Landelijke Sportorganisaties • NOC*NSF 
• Ministerie van VWS • VriendenLoterij • Vereniging 
Fondsenwervende Instellingen • Centraal Bureau 
Fondsenwerving • Sportsponsors en sportmarketingbureaus.

Belanghebbenden worden waar mogelijk betrokken bij 
de voorbereiding, vorming en indien nodig bijstelling van 
het beleid. Door middel van wekelijkse, maandelijkse, 
kwartaal- en jaarlijkse rapportages worden de specifieke 
doelgroepen geïnformeerd over operationele zaken, bestuur 
en beleid, fondsenwerving en financiële zaken. Fonds 
Gehandicaptensport legt op een zo transparant mogelijke 
wijze verantwoording af over de besteding van de middelen, 
conform de verantwoordingseisen van de geldgevers. Het 
jaarverslag is opvraagbaar en staat op de website van Fonds 
Gehandicaptensport. 

3. Effectiviteit en efficiëntie van bestedingen 
Fonds Gehandicaptensport is een organisatie die nog groeit. 
We investeren in deze fase met name in de kwaliteit van ons 

werk. Dat is van groot belang, omdat we onze doelstellingen 
graag willen bereiken en we willen weten wat er met de 
toegewezen gelden is gebeurd. Het uitgangspunt voor 
het beleid is het strategisch meerjarenbeleidsplan 2017-
2021. Hierin zijn de plannen op het gebied van werven, 
voorlichten en besteden opgenomen. Onze financiële 
ambitie is vastgelegd in de meerjarenbegroting 2017-2021. 
Elk jaar wordt het beleid uitgewerkt in een jaarplan en een 
jaarbegroting. Zo kan de voortgang van de beleidsvoering 
worden bewaakt. 

De directeur rapporteert drie keer per jaar aan de Raad 
van Toezicht omtrent de voortgang en realisatie van 
de jaarplannen en de begroting. Het jaarverslag, de 
jaarrekening en de begroting worden door de directie 
opgesteld en door het bestuur vastgesteld en goedgekeurd. 
Financiële middelen kunnen worden aangevraagd 
door rechtspersonen. Deze aanvraag wordt al dan niet 
toegewezen en dient conform de aanvraag en toewijzing te 
worden verantwoord. 

Ook onze eigen kosten zijn een belangrijke graadmeter voor 
de efficiënte inzet van middelen voor de eigen organisatie. 
De kosten voor de eigen organisatie betreffen kosten van 
beheer, administratie en fondsenwerving. Hiervoor zijn 
standaarden bepaald die binnen de kaders van het CBF 
vallen. De kosten van werving zijn de laatste jaren tussen 
de 21,3 en 23,8 procent en blijven ruim binnen de norm van 
het CBF (25 procent). 

Het kostenpercentage van beheer en administratie is 
gesteld op maximaal 5,5 procent. Ook deze norm wordt 
de laatste jaren gehaald. Veel organisaties die voor Fonds 
Gehandicaptensport werken, wordt gevraagd dit ‘om 
niet’ te doen, dan wel tegen een sterk gereduceerd tarief. 
De financiële positie van Fonds Gehandicaptensport 
is toereikend om te kunnen voldoen aan zijn 
betalingsverplichtingen. 

Aandachtspunten zijn wel inkomsten die onder druk 
staan, zoals de collecte. De continuïteitsreserve is per 31 
december 2017 intern vastgesteld op ruim 1 miljoen euro. 
Het continuïteitsvermogen van de stichting is de minimaal 
benodigde reserve, waarvan de opbrengst dient om in geval 
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van achterblijvende opbrengsten zorg te kunnen dragen voor 
continuering van de activiteiten van de stichting, waaronder 
het zo veel mogelijk toekennen van subsidiebedragen aan 
projecten. De betekenis van dit vermogen is van groot 
belang voor de uitstraling van soliditeit van de stichting en 
daarmee voor het vertrouwen van gevers en schenkers. De 
gewenste minimale omvang van het continuïteitsvermogen 
wordt periodiek geanalyseerd aan de hand van gegevens 
van dat moment en vervolgens door het bestuur vastgesteld. 
De continuïteitsreserve mag volgens de richtlijnen van 
het CBF maximaal 1,5 maal de jaarlijkse kosten van de 
werkorganisatie bedragen. Het vrij besteedbaar vermogen is 
dat deel van het eigen vermogen dat door het bestuur van de 
stichting is vastgesteld als beschikbaar voor besteding aan de 
doelstelling. Het vrij besteedbaar vermogen heeft thans de 
functie van buffer voor onverwachte tegenvallers, waaronder 
tegenvallende beurskoersen. Het continuïteitsvermogen is per 
31 december 2019 1.231.056,- euro.

De stichting heeft een degelijk en risicomijdend 
beleggingsbeleid. De beleggingsportefeuille, zijnde 
het belegde vermogen, kan worden ingedeeld in 
vermogenscategorieën, waarbij de navolgende bandbreedtes 
in aanmerking dienen te worden genomen: obligaties/
bankbrieven 50-80 procent, liquiditeiten 0-50 procent, 
aandelen 0-20 procent, onroerend goed 0-10 procent. 

Benoeming, bezoldiging en aftreden van Raad van 

Toezicht en directie

De Raad van Toezicht  bestaat thans uit negen personen 

(minimaal vijf, maximaal negen). Voor de raad is een 

functieprofiel opgesteld. Alle raadsleden zijn vrijwillig 

verbonden aan Fonds Gehandicaptensport en ontvangen 

geen bezoldiging. De raad stelt een rooster van aftreden op, 

waarbij een opvolger van een raadslid diens plaats inneemt. 

De directeur is als titulair directeur benoemd en heeft een 

dienstverband bij Stichting Fonds Gehandicaptensport 

voor onbepaalde tijd. De Raad van Toezicht van Fonds 

Gehandicaptensport stelt de directiebeloning vast, die past bij 

de zwaarte en omvang van de directiefunctie. Hierbij wordt 

kennisgenomen van marktomstandigheden, de richtlijnen 

van Goede Doelen Nederland en de uitgangspunten van het 

beloningskader zoals geformuleerd in de Code Wijffels. 

De Raad van Toezicht is juridisch verantwoordelijk voor 

het beleid en de uitvoering daarvan. Het beleid wordt 

vormgegeven door de directie, die ondersteund wordt door 

het managementteam (mt). Het mt vergadert in principe 

eenmaal in de twee weken. De Raad van Toezicht vergadert 

minimaal driemaal per jaar.

De raad volgt het eigen functioneren kritisch. De voorzitter 

heeft hiervoor minimaal één keer per jaar separaat aandacht. 

De voorzitter en de penningmeester voeren jaarlijks een 

functioneringsgesprek met de directeur. In het gesprek kijken 

ze of de doelstellingen zijn behaald. Ook is er aandacht voor 

verhoudingen tussen directie en medewerkers. De gesprekken 

worden vastgelegd. 
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Lokale projecten 2019 
per tak van sport

Atletiek
G.A. & T.V. Typhoon Gorinchem
Aanpassen accommodatie
12 sporters

Atletiekvereniging Zuidwal Huizen
Atletiekmateriaal
25 sporters

AV Lycurgus Krommenie
Smartgoal
42 sporters

AV Sprint Breda
Atletiekdag
265 sporters

AV Startbaan Amstelveen
Racerunner
6 sporters

Stichting Battle4kids Zutphen
Atletiekmaterialen
100 sporters

Badminton
Badminton Duovereniging Veenendaal
Badmintontoernooi
60 sporters

Biljart
BC de Keizer Kerkrade
Biljarttoernooi
100 sporters

Boccia
ASV Vizier Beneden Leeuwen
Bocciatoernooi
50 sporters

Bowlen
EGS Eindhoven
Bowlingtoernooi
35 sporters

SGK Den Haag
Bowlingtoernooi

50 sporters

Sportclub Redo Dordrecht
Bowlingtoernooi
60 sporters

Spelend Sporten Leeuwarden
Bowlingtoernooi
55 sporters

Sportstichting Dolfijn Drachten
Bowlingtoernooi
120 sporters

Duiken
ISVA Arnhem
Duikmateriaal
6 sporters

Gymnastiek
Sportvereniging Reduga Enter
Gymnastiekmateriaal
25 sporters

Goalball
Sportservice Zuid-Holland
Goalballclinic
10 sporters

USV Hercules Utrecht
Goalballtoernooi
45 sporters

Golf
De Peelse Golf Evertsoord
Golfwedstrijd
60 sporters

G-Golf Commissie van de Golf & 
Country Club Liemeer
Golfwedstrijd
60 sporters

Golf voor Gehandicapten Nieuweveen
Golfwedstrijd
36 sporters

Golfclub Almeerderhout Almere
Paragolfer
20 sporters

Golfclub Prise D’Eau Tilburg
Golfwedstrijd
40 sporters

Golfen zonder Grenzen Heusden
Opzet golfwedstrijd
50 sporters

Leeuwenberg Golf Den Haag
Golfwedstrijd
52 sporters

Stichting BMVG Tiel
Golfwedstrijd
75 sporters

Stichting Golf voor Gehandicapten 
Wassenaar
Golfwedstrijd
10 sporters

Stichting Revalidatiegolf Wassenaar
Golfactiviteit
40 sporters

Stichting Special in Golf Rotterdam
Paragolfer
50 sporters

Welzijn West-Veluwe Geldermalsen
Opzet paragolf
20 sporters

Hockey
ASV Bredius Woerden
Rolstoelhockeyproject
25 sporters

Hockey Club Catwyck Katwijk
Twee sportrolstoelen
4 sporters

Handbal
SV de Blinkert Haarlem
Handbaltoernooi
100 sporters

Judo
Budovereniging Bushi Arnhem
Judotoernooi
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100 sporters

Budovereniging Hoogeveen
Judotoernooi
70 sporters

EUIJSS Utrecht
Opstart g-judo
50 sporters

Hikari Zaanstad
Opstart g-judo
10 sporters

Special Needs Judo Foundation Lelystad
Judotoernooi
483 sporters

Korfbal
WKSV Debalderin
Korfbaltoernooi
80 sporters

Multi Sport
Platform Aangepaste Sporten Zaanstreek
Sportdag
460 sporters

SGK Den Haag
Sportdag
400 sporters

Spelend Sporten Leeuwarden
Sportdag
150 sporters

Sport Fryslân Heerenveen
Sportdag
250 sporters

Sportclub Redo Dordrecht
Sportdag
50 sporters

Sportclub Redo Dordrecht
Sportdag
120 sporters

Sportraad Lochem
Sportdag

80 sporters

Stichting Divers Doof Houten
Project dovensport
50 sporters

Stichting Passend Sporten Midden-
Nederland
Open dag aangepaste sport
100 sporters

Stichting Samen Sporten Tilburg
Sportweekend
1000 sporters

Vereniging Sportraad Apeldoorn
Sportdag
250 sporters

Zaalsportvereniging Gemini Elst
Sportdag 
150 sporters

Rugby
Amsterdam Terminators
Rolstoelrugbytoernooi
130 sporters

Leidse Rugby Club Diok
Opstart rolstoelrugby
8 sporters

Sjoelen
SGK Den Haag
Sjoeltoernooi
50 sporters

Paardensport
ASV Boldermanege Sliedrecht
Zadeldekjes
234 sporters

De Hazelaar Rotterdam
Aanpassing accommodatie
125 sporters

SPG Ermelo
Tillift
75 sporters

SPG Hardenberg Vroomshoop
Dressuur- en activiteitendag
65 sporters

SPG In het Zadel Heemskerk
Klittenbandzadel
7 sporters

SPG Martinus Groningen
Open dagen
25 sporters

SPG Oost-Achterhoek Aalten
Dressuur- en activiteitendag
60 sporters

SPG Schouwen-Duiveland Dreischor
Oprijplaat
40 sporters

Sportclub Gehandicapten Gooi en 
Eemland Naarden
Zadels
225 sporters

Stichting CAP Nijmegen
Beeldschermen
367 sporters

Stichting De Stalvrienden Eersel
Zadel
70 sporters

Stichting Happy Riders Eemland 
Hoogland
Proeflessen
15 sporters

Stichting In het zadel Venhuizen
Aanschaf paard
15 sporters

Stichting Ruiterweekend Gehandicapten 
Maartensdijk
Ruiterweekend
100 sporters

VPG Amsterdam
Zadeldekjes
150 sporters



80 | FGS jaarverslag 2019

Zwartendijkruiters Zwolle
Dressuurdag
57 sporters

Showdown
Showdownvereniging Bon-Bini Wehl
Showdowntoernooi
24 sporters

Schietsport
Vereniging tot Bevordering van ‘s Lands 
Weerbaarheid
Richtmiddelen
2 sporters

Tafeltennis
ISVA Arnhem
Tafeltennistoernooi
85 sporters

LGSV Veghel
Tafeltennistoernooi
33 sporters

LTTC De Toekomst Lochem
Tafeltennistoernooi
50 sporters

TTC Asterix Blerick
Tafeltennistoernooi
85 sporters

Turnen
Dordrechtse Turnclub OKK Dordrecht
Sportproject
21 sporters

Vissen
Hengelsportvereniging Krommenie & 
omstreken
Aanpassen vissteiger
25 sporters

Voetbal
Best Vooruit Best
G-voetbaltoernooi
250 sporters

DVC 26 Didam
Voetbalmateriaal
20 sporters

EHC Hoensbroek
G-voetbaltoernooi
400 sporters

FC Flevostar Dronten
G-voetbaltoernooi
175 sporters

FC Robinstijn Deurne
G-voetbaltoernooi
80 sporters

GCHC Groningen
G-voetbaltoernooi
50 sporters

GDVV Martinistad Haren
G-voetbaltoernooi
300 sporters

HFC Haarlem
G-voetbaltoernooi
400 sporters

HZVV Hoogeveen
Opstart g-team
25 sporters

MVC Maasbree
G-voetbaltoernooi
150 sporters

NSC Nijkerk
Opstart g-team
30 sporters

Oss ‘20
Opstart G-team
9 sporters

RKMSV Meijel
Ondersteuning diverse kosten
15 sporters

RKSV NEO Borne
G-voetbaltoernooi
75 sporters

RKSV NEO Borne
Wervingsproject
100 sporters

SC Joure
Opstart tweede g-team
9 sporters

SJS Stadskanaal
G-voetbaltoernooi
430 sporters

Speciale Voetbaldagen Heeze
G-voetbalevenement
400 sporters

Sportinstuif de Liemers Didam
G-voetbalevenement 
69 sporters

Sportstichting DolFijn Drachten
G-voetbaltoernooi
110 sporters

Sportvereniging Velox-SVVU-
Celeritudo Utrecht
G-challenge
300 sporters

Sv DSO Zoetermeer
Opstart g-team
14 sporters

SV Koedijk
G-voetbaltoernooi
150 sporters

SV Nieuwdorp Borssele
G-voetbaltoernooi
240 sporters

SV Overbos Hoofddorp
Ondersteuning diverse kosten
18 sporters
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SV Twello
Opstart g-team
12 sporters

SVG Tilburg
G-voetbaltoernooi
160 sporters

SVG Tilburg
Opstart g-team
12 sporters

TransvaliaZW Rotterdam
G-voetbalevenement
120 sporters

VPV Purmerstein 
Opstart g-team
10 sporters

Vv De Treffers 
Ondersteuning diverse kosten
30 sporters

Vv Haaksbergen
Ondersteuning diverse kosten
20 sporters

Vv Wieldrecht
Voetbalmateriaal
150 sporters

WormerSports Wormerveer
G-beachvoetbaltoernooi
100 sporters

Volleybal
Dovensportvereniging Liever Sportiever 
Arnhem
Volleybaltoernooi
300 sporters

Wandelen
MEE Noord-Limburg Venlo
Wandelproject Nijmeegse Vierdaagse
48 sporters

Stichting Bijzonder Mobiel 4 Daagse 
Deurne

Rolstoelvierdaagse
100 sporters

Stichting Sportwandelschool Hoorn
Nordic-walkingmateriaal
15 sporters

Stichting Twentsche Sportbelangen 
Delden
Rolstoelvierdaagse
170 sporters

Wielersport
Stichting Handbike.nl Houten
Wervingsproject
1000 sporters

Stichting TandemTocht Keistad 
Amersfoort
Tandemtocht
80 sporters

Wielerplatform Utrecht
Wielerevenement
50 sporters

Wielervereniging Het Stadion 
Nieuwegein
Fitnessapparatuur
15 sporters

Wintersport
Het Limburgs Oog Belfeld
Wintersportdag
15 sporters

Zeilen
Stichting Sailability Nederland
Aanschaf boot
10 sporters

Zwemmen
Cormeta Amstelveen
Zwemproject
15 sporters

ISVA Arnhem
Zwemtoernooi
54 sporters

Stichting De Brug Groningen
Zwemtoernooi
120 sporters

Stichting DWS Nieuw-Buinen
Zwemtoernooi
100 sporters
 
Stichting Samen Sportief Veldhoven
Zwemevenement
150 sporters

Stichting Zwem- en recreatiebad 
De Kulk Vlaardingen
Zwemmateriaal
96 sporters

ZVL 1886 Leiden
Opstart g-zwemmen
40 sporters

Zwemvereniging Haerlem Haarlem
Doucherolstoelen
25 sporters
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BALANS
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REKENING VAN BATEN EN LASTEN
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LASTENVERDELING
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KASSTROOMOVERZICHT
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TOELICHTING ALGEMEEN
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TOELICHTING ALGEMEEN
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TOELICHTING ALGEMEEN
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TOELICHTING ALGEMEEN
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TOELICHTING BALANS
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TOELICHTING BALANS
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TOELICHTING BALANS
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TOELICHTING REKENING VAN BATEN EN LASTEN



98 | FGS jaarverslag 2019

TOELICHTING REKENING VAN BATEN EN LASTEN
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TOELICHTING REKENING VAN BATEN EN LASTEN
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TOELICHTING REKENING VAN BATEN EN LASTEN



104 | FGS jaarverslag 2019

OVERIGE GEGEVENS
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CONTROLEVERKLARING
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CONTROLEVERKLARING
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CONTROLEVERKLARING
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CONTROLEVERKLARING
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BIJLAGE 1
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BIJLAGE 2
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BIJLAGE 3
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BIJLAGE 4
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COLOFON

Colofon 
Interviews en overige teksten: Robin Wubben/ParaWatcher
Foto Nike Boor: De Dikke Blauwe
Foto’s Erik Scherder: Mathilde Dusol
Foto’s Jetze Plat en Thijn Buigholt: Fokje Otter/Sportshoot.nu
Foto Robin Waaijer: Jaap Spieker
Foto’s zwemmer: Dennis Baars met dank aan TBWA\ Neboko
Overige foto’s: Fonds Gehandicaptensport
Vormgeving: NPD Communications 
Idee, coördinatie en realisatie: corporate communicatie Fonds 
Gehandicaptensport 

Met dank namens 1,7 miljoen mensen met een handicap! 
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